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Internet Naslov Nekdanji županov svetnik v središču Ljubljane gradil brez dovoljenj

Zaporedna št.
1

Medij; Doseg Siol.net; 654.103, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
18

Avtor Andreja Lončar

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...vprašanje, s katerimi deli so prečkali mejo zakonitega, še čakamo. Kaj je integralno gradbeno dovoljenje?Gre za 
postopek v skladu z določbami prenovljenega , ki je začel veljati lani. Gre za integralni postopek, v gradbenega zakona
katerem sta združena postopek presoje vplivov na okolje ter postopek izdaje gradbenega dovoljenja.... 

Internet Naslov Urejate mansardo? Spoznajte pravila za naravno osvetlitev.

Zaporedna št.
2

Medij; Doseg Zurnal24.si; 640.877, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
24

Avtor K. M.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...bivanje ali delo. Okno mora biti veliko eno petino tlorisa prostora Osnovno pravilo, ki ga predpisuje tudi pravilnik o 
minimalnih tehničnih zahtevah za  stanovanjskih stavb in stanovanj, je, da vgrajena okna predstavljajo vsaj 20 graditev
odstotkov površine tlorisa, ki ga osvetljujejo. Za minimalno osvetlitev 10... 

Internet Naslov Rok Staudacher, arhitekt: Študentje bi se lahko prek sodelovanja z javnostjo veliko naučili

Zaporedna št.
3

Medij; Doseg Rtvslo.si; 531.564, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
27

Avtor Bojana Rugelj

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Fabianija in Jožeta Plečnika, drugi je povabilo sprejel. - Leta 1957 je bila ustanovljena Fakulteta za arhitekturo, 

 in geodezijo s tremi oddelki: Oddelek za arhitekturo, Oddelek za  in Geodetsko-komunalni gradbeništvo gradbeništvo
oddelek. - Leta 1995 je fakulteta za arhitekturo postala samostojna članica Univerze v Ljubljani.... 

Internet Naslov Septembra v Srbiji dva zaposlitvena sejma pod okriljem zavoda

Zaporedna št.
4

Medij; Doseg Sta.si; 520.000, Slovenija

Rubrika, Datum Slovensko gospodarstvo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
28

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...zaposlitev srbskih državljanov, kar predstavlja četrtino vseh izdanih dovoljenj in soglasij. Največ se jih je zaposlilo v 
dejavnosti prometa in skladiščenja,  ter v predelovalnih dejavnostih. Letos so slovenski delodajalci gradbeništva
najpogosteje povpraševali po delavcih za preprosta dela v predelovalni dejavnosti, čistilcih,... 

Internet Naslov Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani

Zaporedna št.
5

Medij; Doseg Sta.si; 520.000, Slovenija

Rubrika, Datum Slovensko gospodarstvo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
29

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. "Gre za gradnjo, za katero je 
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta," so zapisali. Gradbena inšpektorica je projektno... 
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Internet Naslov Slovenija in Hrvaška z največjima padcema stopnje prostih delovnih mest

Zaporedna št.
6

Medij; Doseg Sta.si; 520.000, Slovenija

Rubrika, Datum Evropska unija; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
30

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in 

 dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in gradbeništvu gradbeništvu
industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 

Internet Naslov Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja

Zaporedna št.
7

Medij; Doseg Dnevnik.si; 260.950, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
33

Avtor Neža Mrevlje

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...sošolcem omogočila opravljanje mature po italijanski kapitulaciji. Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi 
svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz  na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem gradbeništva
strokovnem delu pri projektih z zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero.... 

Internet Naslov Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani

Zaporedna št.
8

Medij; Doseg Dnevnik.si; 260.950, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
35

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za katero je 
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta,« so zapisali. Gradbena inšpektorica je projektno... 

Internet Naslov Inšpekcija ustavila gradnjo: hotel Zlatarne Celje v Ljubljani so gradili brez ustreznih 
dovoljenj

Zaporedna št.
9

Medij; Doseg Reporter.si; 144.264, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
38

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. "Gre za gradnjo, za katero je 
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta," so zapisali. Gradbena inšpektorica je projektno... 

Internet Naslov Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška

Zaporedna št.
10

Medij; Doseg Hudo.com; 143.744, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
39

Avtor STA , M. N.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne točke. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in  gradbeništvu
dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in industriji pri 2,1 gradbeništvu
odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 
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Tisk Naslov S kolesarsko parado opozorili na neprimerno ureditev

Zaporedna št.
11

Medij; Doseg Dnevnik; 107.900, Slovenija Stran: 8 Površina: 391 cm2

Rubrika, Datum Ljubljana in okolica; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
41

Avtor Vanja Brkić

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...odločitev za takšno ureditev križišča Dunajske in Tivolske ceste utemeljevali s prometno študijo, ki jo je za občino leta
2016 pripravila fakulteta za  in geodezijo. Pod njo so podpisani dr Tomaž Maher dr Marijan Žura, dr Peter gradbeništvo
Lipar in Irena Strnad. Omenjena študija je kot najboljšo rešitev za izboljšanje... 

Tisk Naslov Kljub inšpekcijski prepovedi se gradnja hotela na Bavarskem dvoru nadaljuje

Zaporedna št.
12

Medij; Doseg Finance; 80.900, Slovenija Stran: 14 Površina: 111 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
42

Avtor V. K.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
Kljub inšpekcijski prepovedi se gradnja hotela na Bavarskem dvoru nadaljuje Čeprav je gradbena inšpekcija ugotovila 
gradnjo brez predpisane dokumentacije in z odločbo že 1. julija letos izrekla ukrep za ustavitev gradnje in izdelavo 
predpisane dokumentacije, se je gradnja hotelske- ga objekta 

Internet Naslov Rok Staudacher, arhitekt: Študentje bi se lahko prek sodelovanja z javnostjo veliko naučili

Zaporedna št.
13

Medij; Doseg Times.si; 61.010, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
45

Avtor Bojana Rugelj

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Fabianija in Jožeta Plečnika, drugi je povabilo sprejel. - Leta 1957 je bila ustanovljena Fakulteta za arhitekturo, 

 in geodezijo s tremi oddelki: Oddelek za arhitekturo, Oddelek za  in Geodetsko-komunalni gradbeništvo gradbeništvo
oddelek. - Leta 1995 je fakulteta za arhitekturo postala samostojna članica Univerze v Ljubljani.... 

Internet Naslov Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja

Zaporedna št.
14

Medij; Doseg Times.si; 61.010, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
48

Avtor Neža Mrevlje

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...sošolcem omogočila opravljanje mature po italijanski kapitulaciji. Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi 
svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz  na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem gradbeništva
strokovnem delu pri projektih z zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero.... 

Internet Naslov Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani

Zaporedna št.
15

Medij; Doseg Times.si; 61.010, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
50

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za katero je 
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta,«so zapisali. Gradbena inšpektorica je projektno... 
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Internet Naslov Energetiki: zbirokratizirana država je glavna ovira za podnebno ambicioznost

Zaporedna št.
16

Medij; Doseg Times.si; 61.010, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 17. 9. 2019

Stran v zbirki:
60

Avtor Borut Hočevar

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...nadaljeval državni sekretar in naštel zakone, ki bodo prenovljeni: zakon o ohranjanju narave, zakon o ohranjanju voda
, zakon o umeščanju v prostor, zakon o  objektov. »To so štirje krovni zakoni. Če ne bodo spremenjeni v smeri, graditvi
ki jo je omenil gospod Ribič, si bomo zabili vsaj en avtogol. Upam, da bodo tisti,... 

Internet Naslov Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja

Zaporedna št.
17

Medij; Doseg Aktualno24.si; , Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
63

Avtor Neža Mrevlje

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...sošolcem omogočila opravljanje mature po italijanski kapitulaciji. Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi 
svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz  na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem gradbeništva
strokovnem delu pri projektih z zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero.... 

Tisk Naslov Koraki, potrebni za uresničitev sanj po lastni hiši

Zaporedna št.
18

Medij; Doseg Savinjske novice; , Slovenija Stran: 12 Površina: 449 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 13. 9. 2019

Stran v zbirki:
64

Avtor Roman Mežnar

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...Kana ki! pobile b n iiza>u r s niči b NOVA ZAKONODAJA NA TNALU REVIZIJE Junija lani je stopila v veljavo 

, ki naj bi poenosta- ” vila postopke za pričetek gradnje in legalizacije gradbenih objektov, V tem _gradbena zakonodaja
V i času so se nekatere določbe izkazale za nejasne,... 

Internet Naslov Poslanstvo šole je, da podpira vse otroke, ne glede na to, kdo so in od kod prihajajo

Zaporedna št.
19

Medij; Doseg Casoris.si; , Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
70

Avtor Sonja Merljak Zdovc

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...iz drugih držav, otroci priseljencev delovnih migrantov, torej staršev, ki so dobili dovoljenje za delo. V našem okolju je 
to največkrat na področjih  in komunalnih storitev. Večina otrok priseljencev se, ker praviloma ne poznajo gradbeništva
osnov jezika, pri vas vključujejo v triletne izobraževalne programe. Bi... 

Internet Naslov ZAPOSLOVANJE V EU: V Sloveniji in na Hrvaškem največji padec stopnje prostih delovnih 
mest

Zaporedna št.
20

Medij; Doseg Regionalobala.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
73

Avtor T. Ž.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in 

 dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in gradbeništvu gradbeništvu
industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 
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Internet Naslov ZAPOSLOVANJE V EU: V Sloveniji in na Hrvaškem največji padec stopnje prostih delovnih 
mest

Zaporedna št.
21

Medij; Doseg Regionalgoriska.si; , Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
76

Avtor T. Ž.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in 

 dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in gradbeništvu gradbeništvu
industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 

Internet Naslov Septembra v Srbiji dva zaposlitvena sejma pod okriljem zavoda

Zaporedna št.
22

Medij; Doseg Findinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
77

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...zaposlitev srbskih državljanov, kar predstavlja četrtino vseh izdanih dovoljenj in soglasij. Največ se jih je zaposlilo v 
dejavnosti prometa in skladiščenja,  ter v predelovalnih dejavnostih. Letos so slovenski delodajalci gradbeništva
najpogosteje povpraševali po delavcih za preprosta dela v predelovalni dejavnosti, čistilcih,... 

Internet Naslov Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani

Zaporedna št.
23

Medij; Doseg Aktualno24.si; , Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
79

Avtor STA

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za katero je 
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta,«so zapisali. Gradbena inšpektorica je projektno... 

Internet Naslov Gradnja luksuznega hotela investitorja Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani 
ustavljena z odločbo gradbene inšpekcije

Zaporedna št.
24

Medij; Doseg Celjskiglasnik.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
81

Avtor M. I.

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. Zapisali so: “Gre za gradnjo, za katero je
predpisano gradbeno dovoljenje, in po  je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje,gradbenem zakonu
treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta.” Maja je gradbena inšpektorica projektno... 

Internet Naslov Slovenija in Hrvaška z največjima padcema stopnje prostih delovnih mest

Zaporedna št.
25

Medij; Doseg Iusinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
82

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in 

 dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in gradbeništvu gradbeništvu
industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 
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Internet Naslov Slovenija in Hrvaška z največjima padcema stopnje prostih delovnih mest

Zaporedna št.
26

Medij; Doseg Findinfo.si; , Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 16. 9. 2019

Stran v zbirki:
83

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška. V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in 

 dosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v  in gradbeništvu gradbeništvu
industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka. Med državami, za katere je Eurostat... 
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Nekdanji županov svetnik v
središču Ljubljane gradil
brez dovoljenj

Le nekaj mesecev po začetku del je gradbeni inšpektorat ustavil gradnjo novega
štirizvezdičnega hotela Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru. 

Avtor: Andreja Lončar
 2,23

Foto: Ana Kovač

Siol.net 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg: 654.103

14:23

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupan... 1 / 11

Siol.net 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg: 654.103 Kazalo

14:23

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupan...

8

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupanov-svetnik-v-centru-ljubljane-gradil-brez-dovoljenj-507256
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Gradbena inšpekcija je ustavila gradnjo hotela
Atower na Bavarskem dvoru v Ljubljani.
Zlatarna Celje v večinski lasti nekdanjega
mestnega svetnika na listi župana Zorana
Jankovića Bojana Albrehta je gradila brez
ustrezne dokumentacije. Pojasnila podjetja, s čim
so prekoračili mejo zakonitega, še čakamo. Za
zdaj so nam sporočili, da gradbeno dovoljenje - in
s tem nadaljevanje del - pričakujejo prihodnji
mesec.

POSEL DANES

Ljubljana bo dobila še 1.400 hotelskih
sob #video

Le nekaj mesecev po začetku gradnje štirizvezdičnega hotela Zlatarne

Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani je gradbeni inšpektorat ustavil

dela. Kot je navedeno na listu pri vhodu na gradbišče, zaradi gradnje

brez predpisane dokumentacije.

Siol.net 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg: 654.103

14:23

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupan... 2 / 11

Siol.net 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg: 654.103 Kazalo

14:23

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupan...

9

https://siol.net/posel-danes/novice/nekdanji-zupanov-svetnik-v-centru-ljubljane-gradil-brez-dovoljenj-507256
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Mitja Majnik, direktor inženiringa v Zlatarni Celje, nam je v pisnem

dogovoru zatrdil, da so dosedanja dela potekala skladno z gradbenim

dovoljenjem iz leta 2011.

Gradbena inšpektorica je maja preverila projektno dokumentacijo in

ugotovila, da gradnja poteka brez predpisane dokumentacije. Kot so v

odgovoru zapisali na inšpektoratu, so Zlatarni Celje določili rok petih

mesecev (do 1. decembra), da odpravi nepravilnosti in izdela

predpisano dokumentacijo za izvedbo gradnje, ki bo skladna s

pravnomočnih gradbenim dovoljenje in dejansko izvedbo dela stavbe.

"Odločba še ni pravnomočna, zavezanec pa se je nanjo pritožil," so še

zapisali v odgovoru na inšpektoratu.
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Čakajo na novo gradbeno dovoljenje

Spomnimo, da je celjska družba v lasti družine Bojana Albrehta, ene

najpremožnejših slovenskih družin, od avstrijske družbe Erste Group

Immorent novembra 2016 kupila zemljišče ob poslovni stavbi

Telekoma Slovenije.

Gradbišče je danes samevalo. Opazili smo nekaj delavcev, ki pa so - tako je
bilo videti od daleč - izvajali manjša dela, medtem ko so stroji stali. Foto:
Ana Kovač
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Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so kasneje razkrili, da bodo

zgradili luksuzni hotel. Ker tega veljavni prostorski načrt ne dovoljuje,

so morali prositi za spremembo namembnosti in tudi novo gradbeno

dovoljenje. Lani so tako dali prošnjo za novo dovoljenje zaradi

spremembe namembnosti, a jo je Upravna enota Ljubljana februarja

letos zavrnila. Podobno kot Joc Pečečnik za Športni park Beograd so

tudi v Zlatarni Celje nato dali prošnjo za integralno gradbeno

dovoljenje (kaj to je, v spodnjem okvirju), ki pa ga še niso dobili.

Pričakujejo ga prihodnji mesec.

Delali po starem

Kljub temu pa so v začetku leta že začeli z deli. Kot nam je pojasnil

Majnik, so v skladu s starim gradbenim dovoljenjem izvajali

podzemna dela, ki so bila po njegovih besedah potrebna zaradi

zagotavljanja varnosti okoliških objektov in preprečitve nevarnosti za

okoliška zemljišča.
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Kaj je integralno gradbeno dovoljenje? 

Gre za postopek v skladu z določbami prenovljenega gradbenega

zakona, ki je začel veljati lani. Gre za integralni postopek, v katerem

sta združena postopek presoje vplivov na okolje ter postopek izdaje

gradbenega dovoljenja.

V prejšnji ureditvi pa je moral Arso na zahtevo investitorja najprej

izvesti samostojen postopek presoje vplivov na okolje po določbah

zakona o varstvu okolja, ki se je končal z izdajo okoljevarstvenega

soglasja. Soglasje je bil samostojen akt, zoper katerega je bilo moč

vložiti pravno sredstvo, njegova pravnomočnost pa je bila pogoj za

vložitev zahteve za izdajo gradbenega dovoljenja, za katero je bila

pristojna bodisi upravna enota bodisi okoljsko ministrstvo, če je šlo za

t. i. objekte državnega pomena.
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POSEL DANES

Slamnati mož Damijana Jankovića rešil
tudi županove milijone

Nekdanji mestni svetnik na županovi listi

Zlatarna Celje na Bavarskem dvoru gradi hotel s štirimi zvezdicami superior
in 300 sobami (dvakrat več kot jih ima petzvezdični  Intercontinental na drugi
strani ceste). Investicija je ocenjena na 40 milijonov evrov. Foto: Ana
Kovač
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Bojan Albreht je bil sicer vse do lanskih volitev svetnik na listi

župana Zorana Jankovića (lani ni kandidiral).  Prvi korak po nakupu

zemljišča v središču Ljubljane je bila sprememba namembnosti

zemljišča, saj na tej lokaciji ni bila predvidena gradnja

hotela. Problematično je bilo umeščanje dovoza s Slovenske ceste s

Župana smo poleg tega, kako poteka postopek spremembe namembnosti,
vprašali tudi, kaj meni o tem, da njegov nekdanji svetnik na črno gradi v
središču prestolnice. Foto: STA
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kratkotrajnim stojnim mestom za taksije in avtobuse ter

večjega nadstreška nad vhodom.

Postopek se začne prav na občini

Župan je avgusta 2017 - takrat je bil Albreht še svetnik - odredil

začetek sprememb OPPN po skrajšanem postopku in zapisal za

investitorja spodbuden stavek: "Predlogi sprememb so sprejemljivi in

ne spreminjajo celovitosti načrtovanih prostorskih ureditev v območju

OPPN."  

Postopek vodita občina in okoljsko ministrstvo. Ali sprememba

namembnosti že velja in kje se je zataknil postopek sprejemanja

podlage za gradbeno dovoljenje ter pridobivanja dovoljenj, preverjamo

tudi pri upravni enoti in občini.
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Delali še dva meseca po ukazu inšpektorja

Pri tem poudarimo še, da je iz obvestila inšpekcije pri vhodu na

gradbišče razvidno, da je ukaz o ustavitvi del izdala že 1. julija. Po

naših informacijah pa je bilo še pred nekaj dnevi gradbišče odprto. 

Iz obvestila inšpekcije pri vhodu na gradbišče je razvidno, da je ukaz o
ustavitvi del izdala že 1. julija. Po naših informacijah pa je bilo še pred nekaj
dnevi gradbišče odprto.  Foto: Ana Kovač
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Zadnje dni naj bi gradbišče samevalo, danes je bilo na gradbišču nekaj

delavcev, ki pa so - tako je bilo videti od daleč - izvajali manjša dela,

medtem ko so stroji stali.

V podjetju na vprašanji, kdaj je inšpekcijska odločba postala

pravnomočna in zakaj so dela potekala še dva meseca po izdaji

odločbe, niso odgovorili. Inšpekcija pa je odgovorila, da odločba še ni

pravnomočna, Zlatarna Celje pa se je na odločitev pritožila.
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September 16, 2019

Urejate mansardo? Spoznajte pravila za naravno osvetlitev.
zurnal24.si/pod-streho/gradimo-obnavljamo/urejate-mansardo-spoznajte-pravila-za-naravno-osvetlitev-333968

1/12

arhiv Velux

Pri urejanju nove mansarde je med najpomembnejšimi načrtovanje naravne osvetlitve. Naravne svetlobe
moramo skozi okna v fasadi in streho spustiti čim več. Svetujemo, koliko in kako.

Da naravna svetloba v bivalnih prostorih vpliva na počutje, storilnost, udobje, verjetno vemo vsi, manj pa
vemo o tem, koliko naravne svetlobe je dovolj in kako jo skozi okna spustiti v prostor. Zato je dobro poznati
nekatera dejstva in priporočila, da bo naš novi doma ali pa zgolj dodatni prostor ali dva na podstrešju, kar
se da svetel in prijeten za bivanje ali delo. 

Okno mora biti veliko eno petino tlorisa prostora
Osnovno pravilo, ki ga predpisuje tudi pravilnik o minimalnih tehničnih zahtevah za graditev stanovanjskih
stavb in stanovanj, je, da vgrajena okna predstavljajo vsaj 20 odstotkov površine tlorisa, ki ga osvetljujejo. 
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arhiv Velux
Za minimalno osvetlitev 10 kvadratnih metrov velikega prostora moramo vgraditi dva kvadratna metra
oken. Torej naj bi na primer z dvema en kvadratni meter velikima oknoma zagotovili dovolj svetlobe. A ni
tako preprosto. 

Osvetlitev je odvisna od namena prostora
Količina naravne svetlobe, ki zagotavlja zadostno in prijetno osvetlitev, je odvisna tudi od tega, kam so
okna vgrajena, koliko jih je in predvsem, od tega, čemu je namenjen prostor. V kuhinji in otroški sobi ali
delovnem kabinetu zagotovo potrebujemo več svetlobe kot v spalnici, na hodniku ali v kopalnici. 

Hkrati moramo pri vgradnji strešnih oken upoštevati tudi to, da bodo namenjena učinkovitemu
prezračevanju, hkrati pa morajo imeti ugodno energijsko bilanco. Osvetlitev je odvisna tudi od tega, na
kateri strani neba je prostor v mansardi.

arhiv Velux
„Dobro načrtovana osvetlitev pomeni visoke svetlobne vrednosti brez bleščanja in toplotnega neugodja.
Zato je optimizacija velikosti in pozicije okenskih odprtin na fasadi in v strehi zelo pomembna, saj vpliva na
razporeditev in količino svetlobe v prostoru,“ pove Domen Pogorevc, arhitekt v podjetju Velux.
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Položaj oken naj sledi soncu
Na zahodni strani mansarde običajno uredimo kuhinjo, jedilnico in dnevno sobo. V teh prostorih lahko
vgradimo velika okna, saj ni nevarnosti pregrevanja, hkrati pa jih bomo učinkovito osvetlili. 

Na jugu je sonce močnejše, zato je tudi svetloba lahko premočna. Okna so na tej strani lahko manjša,
obvezno pa morajo biti senčena, da poleti preprečimo pregrevanje.

Na severni strani, kjer so običajno kopalnica, drugi servisni prostori in morda delovna soba, so okna spet
lahko večja, saj ni nevarnosti pregrevanja, hkrati pa predvsem v delovnem kabinetu potrebujemo veliko
svetlobe. 

arhiv Velux
Tudi za vzhodni strani so okna lahko velika, pregrevanja ne bo, zagotovo pa bodo poseben čar sončni
vzhodi, ki jih bomo lahko opazovali skozi njih.

Ne zanemarimo pogledov ven
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Prav pogledi ven so tisti, ki bi jim tudi morali slediti pri izbiri velikosti in poziciji vgradnje strešnih oken.
Mansarda običajno nima balkona, ki bi omogočal izhod ven, zato je povezava z zunanjim svetom prek
oken toliko bolj pomembna. Strešna okna vgradimo tako, da tudi iz sedečega položaja lahko vidimo ven.
Da bi to lahko dosegli, spodnji rob okna ne sme biti višji od 110 centimetrov. Še bolje pa je, če okno lahko
vgradimo še nekoliko nižje. 

arhiv Velux
Če te možnosti nimamo, saj je višina, na kateri vgradimo okno, odvisna tudi od naklona strehe, pa naj bo
vgrajeno tako, da bomo skozenj videli, če stojimo ob njem. 

Več manjših oken je bolje kot eno veliko
Dobro je vedeti tudi to, da več strešnih oken z manjšo površino v prostor spusti precej več svetlobe, kot
eno samo z enako površino. Če z enim večjim strešnim oknom lahko na primer osvetlimo 46 odstotkov
površine prostora, lahko s štirimi manjšimi, a pravilno razporejenimi, ki imajo skupaj enako površino kot
eno veliko, osvetlimo kar 65 odstotkov prostora.
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To ni pomembno zgolj zato, ker bo osvetlitev večja, temveč s pravilno razporeditvijo več strešnih oken
dosežemo, da svetloba prodre globlje v prostor in osvetli tudi od okna bolj oddaljene dele in kotičke. 

Okna v dveh nivojih za boljšo osvetlitev in prezračevanje

Pri tem se velja držati nekaj pravil. Velike prostore je zagotovo bolje osvetliti z več manjšimi okni, kot z
enim velikim. Okna je v tem primeru dobro vgraditi v dveh nivojih, še posebej, če je streha strma. Za
osvetlitev delov, ki so na sredini mansarde in pod odprtim slemenom, je zagotovo dobro vgraditi strešne
okna tudi visoko v streho, saj tista, ki so vgrajena nižje v strehi, ne bodo zagotovila dovolj svetlobe. 

Še manj pa je bo v teh delih, če so prostori osvetljeni prek fasadnih oken. Zaradi vpadnega kota svetlobe,
je osvetlitev skozi fasadna okna tudi do 30 odstotkov manjša kot skozi enako velika strešna okna. 

arhiv Velux
Vgrajevanje oken v dveh višinah pa ima še eno izjemno pomembno vlogo. S takšno razporeditvijo oken
dosežemo tako imenovani učinek dimnika. Ko jih odpremo, se ustvari naravni vlek, zato je prezračevanje
veliko bolj učinkovito. 

Osvetlitev lahko preverimo s pomočjo aplikacije
Pri načrtovanju kakovostne naravne osvetlitve mansarde si lahko pomagamo tudi z brezplačno aplikacijo
MyDaylight, ki si jo lahko naložimo na mobilni telefon. Preprosto se s telefonom v roki sprehodimo po še
neizdelani mansardi in preverimo, kako bi bila osvetljena, če bi v posameznem delu imeli eno, dve ali več
oken. Tako si zlahka predstavljamo različne osvetlitve in ugotovimo, kakšna bi bila za nas najprimernejše. 

Še nekaj arhitekturnih nasvetov
Na to, koliko bo v mansardi svetlobe poleg števila, velikosti in mesta vgradnje strešnih in fasadnih oken,
vpliva tudi arhitekturna zasnova mansarde. Manj ko bo v njej predelnih sten, bolj bo prostor odprt in s tem
tudi svetel. 
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arhiv Velux
Tudi odprtost navzgor, proti slemenu, je smiselna, saj povečamo volumen prostora, njegovo zračnost in
tudi osvetljenost, poleg tega lahko z galerijo v slemenu dobimo dodatno bivalno površino. 

Za večjo osvetljenost je dobro izbirati svetle barve stenskih in talnih oblog ter tudi opreme, saj se svetloba
od njih odbija v prostor, temne barve pa jo absorbirajo. 
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Rok Staudacher, arhitekt: Študentje bi
se lahko prek sodelovanja z javnostjo
veliko naučili
100 let Univerze v Ljubljani: Študij skozi oči nekdanjih študentov

Rok Staudacher je prepričan, da bi morala javnost imeti boljši vpogled v delo arhitekturne
stroke. Tudi zato bi bilo potrebno tesnejše sodelovanje med študenti arhitekture in
javnostjo.

Bojana Rugelj

16. september 2019 ob 06:30
Ljubljana - MMC RTV SLO

Poudarki

Med prednostmi študija
na fakulteti za
arhitekturo je njena
izjemna tradicija.
Temeljna načela
poučevanja izhajajo še iz
časov velikih arhitektov
Ivana Vurnika, Jožeta
Plečnika in Edvarda
Ravnikarja.

O študiju z nekdanjimi študenti

Fakulteta za arhitekturo

Študij arhitekture je končal leta 2018 in od takrat sodeluje z različnimi arhitekturnimi biroji in
kolegi arhitekti pri natečajih, javnih razpisih, zasebnih projektih in pri notranjem oblikovanju.

Sprva je nameraval študirati transportno
oblikovanje v tujini, a se je pozneje po
pogovorih z vrstniki in arhitekti odločil za
študij arhitekture. Pravi, da ga je na
sprejemnem izpitu, ki ga je opravljal ravno v
času največje gospodarske krize, presenetilo
veliko število prijavljenih – skoraj 500: "V
zraku je bila tekmovalnost, a tudi občutek
povezanosti in skupnosti, saj smo vsi imeli
enak cilj."

Študij mu je odprl vrata v popolnoma nov
svet ustvarjalnosti: "Nisem niti vedel, kam
me bo pot odpeljala, zavedal pa sem se, da
bo treba vložiti veliko truda in časa. Gnala
me je predvsem želja po spoznavanje novih
stvari in skupinskem delu pri projektih. Seveda pa se tudi po študiju še vedno učim. V arhitekturi se
učenje nikoli ne konča."

Na vprašanje, ali se je študijski program dovolj povezoval s prakso, pojasnjuje, da je seminarsko
delo, ki je med najpomembnejšimi predmeti, projekcija dela v praksi. Študentje se ukvarjajo z
realnimi problemi, prostorom in uporabniki oziroma naročniki, sodelovanje med mentorjem in

Ob letošnji 100. obletnici Univerze v
Ljubljani bomo vsak ponedeljek objavili
pogovor z eno oziroma enim izmed 26
nekdanjih študentk in študentov. Skozi
pogovor o študijskih izkušnjah bodo
študentje predstavili 23 fakultet in 3
akademije, ki so članice ljubljanske
univerze. MMC RTV SLO je projekt
pripravil v sodelovanju s Klubom alumnov
Univerze v Ljubljani. Vabljeni k spremljanju
prispevkov na www.rtvslo.si/univerza100
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Brucem, ki so si začeli utirati pot
skozi študijski proces, Rok
Staudacher svetuje delavnost,
odgovornost, samoiniciativnost,
povezovanje in nabiranje
strokovnih ter drugih življenjskih
izkušenj. Medtem pa naj nikar ne
pozabijo na igrivost in spontanost.
Foto: MMC RTV SLO

Fakulteta za arhitekturo. Foto: MMC RTV SLO

študenti pa je prikaz načina dela v arhitekturi. Po drugi strani pa lahko proces seminarskega dela
poteka tudi na teoretični ravni kot iskanje novih arhitekturnih rešitev.

Sicer pa so se mu najbolj vtisnile v spomin seminarske ekskurzije, na katerih so arhitekturo
spoznavali v vsej njeni realnosti, ne samo kot lepe podobe v knjigah, revijah ali na ekranih. Ali pa
arhitekturne delavnice, kjer so študentje več dni intenzivno reševali konkretni problem in na
koncu zgradili objekt ali udejanjili projekt. Teorija se na fakulteti srečuje s prakso tudi skozi
vpogled v delo birojev, poletne šole, arhitekturne konference, bienale, večdnevne ekskurzije v
tujino itn.

Sam bi v študijski program vnesel še več
seminarskega dela in sodelovanja med
posameznimi predmeti. Hkrati bi javnosti
omogočil vpogled v delo stroke skozi
različne delavnice in skupne projekte. Tako
bi "vzpostavili točke sodelovanja", pri katerih
bi se študentje lahko veliko naučili.
Arhitektura je namreč "kot ena izmed
gradnikov zasebnega in javnega prostora
zelo pomembna pri razvoju ne samo
bivanjske okolice, temveč tudi države, zato je
širša ozaveščenost javnosti bistvena pri
snovanju kakovostnega grajenega okolja."

Med prednostmi študija na fakulteti za
arhitekturo navaja njeno izjemno tradicijo.
Temeljna načela poučevanja izhajajo še iz
časov velikih arhitektov Ivana Vurnika,
Jožeta Plečnika in Edvarda Ravnikarja. Hkrati
pa so predavatelji, ki so prišli na fakulteto
pred leti, "prevetrili stare nazore" in "vnesli
kritične premisleke" ob spoštovanju
kontinuitete fakultete in spodbujanju novih
pristopov k reševanju arhitekturnih
problemov, dodaja.

Kako težavno je iskanje zaposlitve po
končanju študija? Rok Staudacher pravi, da
si je veliko priložnosti za delo in sodelovanje
nabral že med študijem. Sodelovanje
s "kolegi na fakulteti pa je privedlo do tega,
da smo začrtali skupno poklicno pot."

Ob tem opozarja, da razmere za zaposlovanje v arhitekturi niso idealne. Netipične oblike
zaposlovanja, kot so samostojni podjetnik, samozaposleni v kulturi in začasne pogodbe, sicer
odpirajo možnosti odprtega sodelovanja in izbire dela pri projektih, hkrati pa ne zagotavljajo
varnosti. Meni, da bi stroka morala stopiti skupaj in izboljšati razmere.

Svojim kolegom, ki iščejo zaposlitev, pravi:"Zdaj so dobri časi, dela je veliko, izbira med
zanimivimi projekti ali sodelovanjem v arhitekturnih birojih pa lažja. Se je pa treba zavedati,
da kamor koli greš, moraš imeti do svojega dela in poklica veliko odgovornost. In senzibilnosti do
prostora in kakovosti bivanja."

Brucem, ki so si začeli utirati pot skozi študijski proces, svetuje delavnost, odgovornost,
samoiniciativnost, povezovanje in nabiranje strokovnih ter drugih življenjskih izkušenj. Medtem
pa naj nikar ne pozabijo na igrivost in spontanost. Na fakulteti naj si poiščejo nova prijateljstva,
ki se bodo razvila v medsebojno sodelovanje pri različnih projektih.
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Fakulteta za arhitekturo na kratko

Študij arhitekture je dinamičen,
kompleksen in večplasten. Znanje
prehaja iz generacije v generacijo,
od mentorja k učencu.
Razumevanje zgodovine, kulture in
materialov ter reševanje problemov
daje bodočemu arhitektu širok
nabor veščin, ki jih lahko uporablja
v svoji stroki.

Rok Staudacher

- Leta 1920 je bil na pobudo arhitekta Ivana Vurnika ustanovljen oddelek za arhitekturo na
Tehnični fakulteti v Ljubljani. Vurnik je na oddelek povabil tudi arhitekta Maksa Fabianija in
Jožeta Plečnika, drugi je povabilo sprejel. 
- Leta 1957 je bila ustanovljena Fakulteta za arhitekturo, gradbeništvo in geodezijo s tremi
oddelki: Oddelek za arhitekturo, Oddelek za gradbeništvo in Geodetsko-komunalni oddelek.
- Leta 1995 je fakulteta za arhitekturo postala samostojna članica Univerze v Ljubljani.
- Od leta 2007 poteka študij arhitekture tudi v okviru Fakultete za gradbeništvo, prometno
inženirstvo in arhitekturo v Mariboru.
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Septembra v Srbiji dva zaposlitvena sejma pod 
okriljem zavoda
Zavod  za zaposlovanje bo septembra v Srbiji organiziral dva zaposlitvena sejma, na katerih se bo predstavilo približnoRS
30 slovenskih podjetij. Zainteresirani javnosti bodo na voljo tudi krajša predavanja, na katerih jim bodo predstavili delovne 
in življenjske pogoje v Sloveniji, so sporočili iz zavoda.
Na sejmih, ki bosta v Beogradu in Nišu, se bodo med drugim predstavili Krka, Lek,  Ljubljana, Revoz, Kolektor, Spar UKC
Slovenija in Poslovni sistem Mercator. Sodelujoča podjetja so pri zavodu letos objavila več kot 4500 prostih delovnih mest
, kar po navedbah zavoda kaže na velik interes in potrebe po zaposlovanju v določenih gospodarskih dejavnostih.
Zaposlitveni sejem bo priložnost, da se srečajo delodajalci iz Slovenije in iskalci zaposlitve iz Srbije ter se tako 
neposredno medsebojno povežejo. Iskalcem zaposlitve bodo na voljo tudi vse razpoložljive informacije, povezane z 
delom in zaposlovanjem tujcev, še posebej glede izvajanja sporazuma s Srbijo.
S septembrom je namreč začel veljati sporazum med Slovenijo in Srbijo o zaposlovanju srbskih državljanov v Sloveniji, ki 
med drugim določa pogoje in obseg njihovega zaposlovanja. Po sporazumu se lahko v Sloveniji zaposlujejo samo tisti 
državljani Srbije, ki so prijavljeni v evidenci brezposelnih v Srbiji. Izjeme so pri zaposlovanju visoko strokovnih delavcev, ki
jih delodajalci želijo zaposliti in jih za to delo tudi primerno plačati.
Letno število sprejetih delavcev na podlagi stanja in gibanj na trgu dela ter izraženih potreb delodajalcev določi ministrstvo
za delo. Skladno s sporazumom lahko delavec dobi dovoljenje za tri leta. Delodajalec mora z njim skleniti pogodbo o 
zaposlitvi za najmanj eno leto.
Lani je zavod izdal skoraj 10.000 soglasij za zaposlitev in delovnih dovoljenj za zaposlitev srbskih državljanov, kar 
predstavlja četrtino vseh izdanih dovoljenj in soglasij. Največ se jih je zaposlilo v dejavnosti prometa in skladiščenja, 
gradbeništva ter v predelovalnih dejavnostih.
Letos so slovenski delodajalci najpogosteje povpraševali po delavcih za preprosta dela v predelovalni dejavnosti, čistilcih, 
strežnikih, voznikih težkih tovornjakov, zidarjih, natakarjih, prodajalcih in varilcih.
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Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne Celje na 
Bavarskem dvoru v Ljubljani
Gradbena inšpekcija je z odločbo ustavila gradnjo hotela investitorja Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani, saj je 
ta potekala brez predpisane dokumentacije. Zlatarna Celje ima pet mesecev časa, da odpravi nepravilnosti, odločba pa še
ni pravnomočna, saj se je investitor nanjo pritožil.
Da je gradbena inšpekcija ustavila dela stolpnice na Bavarskem dvoru z uradnim imenom A Tower - Severna vrata 
Ljubljana, razkriva obvestilo, izobešeno na gradbišču. Zlatarna Celje tam gradi hotel, čeprav je podjetje glede podrobnosti 
precej skrivnostno.
Na inšpektoratu za okolje in prostor so za  danes pojasnili, da je gradbena inšpektorica gradnjo ustavila, ker jo STA
zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. "Gre za gradnjo, za katero je predpisano gradbeno 
dovoljenje, in po gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje, treba izdelati 
dokumentacijo za gradnjo objekta," so zapisali.
Gradbena inšpektorica je projektno dokumentacijo za A Tower preverila maja in ugotovila, da Zlatarna Celje izvaja 
gradnjo brez predpisanih papirjev. Z odločbo, ki nosi datum 1. julij, je zato odredila, da mora podjetje v roku petih 
mesecev od vročitve odločbe odpraviti nepravilnosti, tako da izdela predpisano dokumentacijo za izvedbo gradnje, ki bo 
skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in dejansko izvedbo dela stavbe.
Odločba sicer še ni pravnomočna, saj se je zavezanec nanjo pritožil na drugostopenjski organ, torej ministrstvo za okolje 
in prostor. Pritožba je še v reševanju, so dodali.
Direktor inženiringa v Zlatarni Celje Mitja Majnik je za spletni portal Siol pojasnil, da so dosedanja dela potekala skladno z 
gradbenim dovoljenjem iz leta 2011. Zlatarna Celje je sicer zemljišče nasproti luksuznega hotela Intercontinental od 
avstrijske družbe Erste Group Immorent kupila novembra 2016.
Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so pozneje razkrili, da bodo zgradili luksuzni hotel. Ker tega veljavni prostorski
načrt ne dovoljuje, so morali prositi za spremembo namembnosti in tudi novo gradbeno dovoljenje. Lani so tako dali 
prošnjo za novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti, a jo je ljubljanska upravna enota februarja zavrnila. V 
podjetju so nato dali prošnjo za integralno gradbeno dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Pričakujejo ga prihodnji mesec, še 
dodaja Siol.
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Slovenija in Hrvaška z največjima padcema 
stopnje prostih delovnih mest
Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža razmerje med prostimi in vsemi delovnimi mesti, je v drugem četrtletju
v območju z evrom in  na četrtletni ravni stagnirala pri 2,3 odstotka. Na letni ravni je narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne EU
točke. Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška.
V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in gradbeništvu dosegla dva odstotka, v sektorju storitev 
pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v gradbeništvu in industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka.
Med državami, za katere je Eurostat imel podatke, so imele najvišje stopnje prostih delovnih mest Češka (6,2 odstotka), 
Belgija in Nizozemska (v obeh 3,4 odstotka). Stopnja prostih delovnih mest v Sloveniji je v drugem trimesečju dosegla 2,3 
odstotka. Najnižje stopnje so imele Grčija (0,7 odstotka), Bolgarija in Španija (v obeh 0,9 odstotka).
Na letni ravni so imele največje rasti Češka (+0,8 odstotne točke), Nemčija in Malta (v obeh +0,4 odstotne točke). 
Največje padce sta zabeležili Hrvaška in Slovenija (v obeh -0,3 odstotne točke).
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Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja
Carmen Jež Gala je bila izjemna gradbenica. Leta 1952 se je kot asistentka zaposlila na
katedri za jeklene konstrukcije na tehniški visoki šoli v Ljubljani in s tem postala prva
ženska s pedagoškim mestom na tej fakulteti, čez osem let pa še prva docentka. Ob
strokovnem delu na projektih je bilo zanjo velikega pomena tudi poučevanje novih
generacij gradbenikov in gradbenic.

Neža Mrevlje
16. september 2019   16. september 2019 7:00

Carmen Jež Gala je umrla v prometni nesreči leta 1965. (Foto: Arhiv Republike Slovenije)

Rodila se je leta 1925 v Beogradu, kjer je končala osnovno šolo in prvi razred gimnazije. Zaradi
vojne so se z družino preselili v Slovenijo, kjer je izobraževanje nadaljevala najprej na gimnaziji v
Mariboru in pozneje v Ljubljani, kjer so živeli na Celovški cesti pri Pivovarni Union. Ko je bil leta
1942 ves njen razred izključen zaradi akcije, ki so jo naredili proti italijanskemu okupatorju, je
organizirala nadaljevanje zasebnega šolanja vsega razreda. Sama je prevzela predavanje vseh
težjih predmetov in na tak način vsem sošolkam in sošolcem omogočila opravljanje mature po
italijanski kapitulaciji.
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Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz gradbeništva
na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem strokovnem delu pri projektih z
zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero. »Bila je izjemno strokovno prodorna,
odlična pedagoginja in dragocen človek,« o gradbenici pripoveduje raziskovalka dediščine 20.
stoletja iz ZRC SAZU Barbara Vodopivec. Bila je pionirka v gradbeništvu po drugi svetovni vojni
in tako v tej tehnični stroki prešla ločnice med moškimi in ženskami, še dodaja sogovornica. Kar
pa je imelo tako strokovni kot družbeni pomen.

Po diplomi se je v študijskem letu 1959/50 izpopolnjevala na univerzi v Cambridgeu, leta 1964 pa
je predavala tudi na sarajevski gradbeni fakulteti. Bila je tudi prva ženska, ki je objavila izvirni
znanstveni članek v Gradbenem vestniku. To je bilo sredi 50. let prejšnjega stoletja, sledile pa so
še druge njene znanstvene in strokovne objave ter razprave v domačem in tujem tisku. To, da je
njen prispevek izšel v tuji strokovni literaturi, pa je bil v tistem času na sploh velik uspeh,
pripoveduje Barbara Vodopivec.

Strokovnjakinja za jeklene konstrukcije

Raziskovalna področja Carmen Jež Gale so bile jeklene konstrukcije, trdnost, stabilnost, teorija
plastike in plastostatika. Naredila pa je tudi uvodne raziskave o uporabi aluminijevih zlitin v
gradbeništvu. Bila je tudi strokovna sodelavka Inštituta za jeklene konstrukcije, ki je danes Inštitut
za mentalne konstrukcije.

Na področju jeklenih konstrukcij je delala po vsej nekdanji Jugoslaviji. V Ljubljani je leta 1952
vodila pripravo dokumentacije in izvedbo del za strešno konstrukcijo tribune FD Železničar v
Šiški. Pri glavnem projektu smuške skakalnice v Zgornji Šiški, zgrajeni leta 1954, je opravila
revizijo. Sredi 50. letih pa je sodelovala pri projektu krovne strešne viseče konstrukcije
Gospodarskega razstavišča.

»V razmeroma kratkem času, ki ji je bil odmerjen, je dokazala, da se zaradi svoje visoke
inteligence, vestnosti in smisla za raziskovalno delo vzpenja po lestvi znanosti v višine, ki so le
redkim dostopne,« so v spomin ob njeni zgodnji smrti v prometni nesreči leta 1965 zapisali v
Gradbenem vestniku. Sodelavci in študenti so se poklonili njeni izjemni strokovnosti, pedagoškim
sposobnostim in osebnosti. Tragični dogodek, ki je zgodaj prekinil življenje in delo Carmen Jež
Gala, se je globoko zarezal v kolektivno, pojasnjuje Barbara Vodopivec. »Do pred kratkim je bil
spomin nanjo v stroki odmaknjen, morda tudi zaradi teže njene usode.« Kljub temu da ženske v
gradbeništvu po drugi svetovni vojni niso bile pretirano redke, so se širše uveljavile šele konec
70. let in v 80. letih prejšnjega stoletja. Prva gradbenica je doktorirala leta 1976, tudi pretekle
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kontekste podaja Barbara Vodopivec. A s Carmen Jež Galo, kot je prepričana sogovornica, bi se
to zgodilo že veliko prej.
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Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v
Ljubljani
Gradbena inšpekcija je z odločbo ustavila gradnjo hotela investitorja Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani, saj je ta potekala brez predpisane
dokumentacije. Zlatarna Celje ima pet mesecev časa, da odpravi nepravilnosti,
odločba pa še ni pravnomočna, saj se je investitor nanjo pritožil.

(Foto: Luka Cjuha)

ZLATARNA CELJE

STA
16. september 2019

 16. september 2019 17:12

S parado bodo opozorili na
neprimerno ureditev
križišča Dunajske in
Tivolske

10 min

Inšpekcija ustavila gradnjo
Zlatarne Celje na
Bavarskem dvoru v
Ljubljani

15 min

V nesreči pri Lenartu umrla
ena oseba

22 min

Zastoj na štajerski
avtocesti pri Domžalah
sega vse do Ljubljane

32 min

Farmacevtski velikan
Purdue Pharma zaprosil za
stečajno zaščito

42 min

Rusija na Arktiki namestila
protiraketni sistem S-400

57 min

#video Z lamborghinijem
divjal z več kot 210
kilometri na uro, ker se je
želel ...

1 ura

NAJNOVEJŠE

Da je gradbena inšpekcija ustavila dela stolpnice na
Bavarskem dvoru z uradnim imenom A Tower -
Severna vrata Ljubljana, razkriva obvestilo,
izobešeno na gradbišču. Zlatarna Celje tam gradi
hotel, čeprav je podjetje glede podrobnosti precej
skrivnostno.

Na inšpektoratu za okolje in prostor so za STA danes
pojasnili, da je gradbena inšpektorica gradnjo
ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane
dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za
katero je predpisano gradbeno dovoljenje, in po
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Iran v Perzijskem zalivu
zasegel tanker z dizlom za
Združene arabske emirate

1 ura

Ansu Fati – nova zvezda
Barcelone

1 ura

Umrl zaradi napada srake
1 ura

Vse objave

gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se
zahteva gradbeno dovoljenje, treba izdelati
dokumentacijo za gradnjo objekta,« so zapisali.

Gradbena inšpektorica je projektno dokumentacijo
za A Tower preverila maja in ugotovila, da Zlatarna
Celje izvaja gradnjo brez predpisanih papirjev. Z
odločbo, ki nosi datum 1. julij, je zato odredila, da
mora podjetje v roku petih mesecev od vročitve
odločbe odpraviti nepravilnosti, tako da izdela
predpisano dokumentacijo za izvedbo gradnje, ki bo
skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in
dejansko izvedbo dela stavbe. Odločba sicer še ni
pravnomočna, saj se je zavezanec nanjo pritožil na
drugostopenjski organ, torej ministrstvo za okolje in
prostor. Pritožba je še v reševanju, so dodali.

Direktor inženiringa v Zlatarni Celje Mitja Majnik je za
spletni portal Siol pojasnil, da so dosedanja dela
potekala skladno z gradbenim dovoljenjem iz leta
2011. Zlatarna Celje je sicer zemljišče nasproti
luksuznega hotela Intercontinental od avstrijske
družbe Erste Group Immorent kupila novembra
2016.

Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so
pozneje razkrili, da bodo zgradili luksuzni hotel. Ker
tega veljavni prostorski načrt ne dovoljuje, so morali
prositi za spremembo namembnosti in tudi novo
gradbeno dovoljenje. Lani so tako dali prošnjo za
novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti, a
jo je ljubljanska upravna enota februarja zavrnila. V
podjetju so nato dali prošnjo za integralno gradbeno
dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Pričakujejo ga
prihodnji mesec, še dodaja Siol.
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DELI NA:

Inšpekcija ustavila
gradnjo: hotel Zlatarne
Celje v Ljubljani so gradili
brez ustreznih dovoljenj
STA  16. sep. 2019  17:07 | Osveženo: 17:12 / 16.9.2019

 

Foto: Bobo - Gradbišče hotela Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v
Ljubljani (marec 2019).
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Gradbena inšpekcija je z odločbo ustavila gradnjo hotela investitorja
Zlatarne Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani, saj je ta potekala brez
predpisane dokumentacije. Zlatarna Celje ima pet mesecev časa, da
odpravi nepravilnosti, odločba pa še ni pravnomočna, saj se je investitor
nanjo pritožil.

Da je gradbena inšpekcija ustavila dela stolpnice na Bavarskem dvoru z uradnim
imenom A Tower - Severna vrata Ljubljana, razkriva obvestilo, izobešeno na
gradbišču. Zlatarna Celje tam gradi hotel, čeprav je podjetje glede podrobnosti
precej skrivnostno.

Na inšpektoratu za okolje in prostor so za STA danes pojasnili, da je gradbena
inšpektorica gradnjo ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane
dokumentacije za gradnjo. "Gre za gradnjo, za katero je predpisano gradbeno
dovoljenje, in po gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se zahteva
gradbeno dovoljenje, treba izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta," so zapisali.

Gradbena inšpektorica je projektno dokumentacijo za A Tower preverila maja in
ugotovila, da Zlatarna Celje izvaja gradnjo brez predpisanih papirjev. Z odločbo, ki
nosi datum 1. julij, je zato odredila, da mora podjetje v roku petih mesecev od
vročitve odločbe odpraviti nepravilnosti, tako da izdela predpisano dokumentacijo
za izvedbo gradnje, ki bo skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in
dejansko izvedbo dela stavbe.

Odločba sicer še ni pravnomočna, saj se je zavezanec nanjo pritožil na
drugostopenjski organ, torej ministrstvo za okolje in prostor. Pritožba je še v
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reševanju, so dodali.

Direktor inženiringa v Zlatarni Celje Mitja Majnik je za spletni portal Siol pojasnil, da
so dosedanja dela potekala skladno z gradbenim dovoljenjem iz leta 2011. Zlatarna
Celje je sicer zemljišče nasproti luksuznega hotela Intercontinental od avstrijske
družbe Erste Group Immorent kupila novembra 2016.

Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so pozneje razkrili, da bodo zgradili
luksuzni hotel. Ker tega veljavni prostorski načrt ne dovoljuje, so morali prositi za
spremembo namembnosti in tudi novo gradbeno dovoljenje. Lani so tako dali
prošnjo za novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti, a jo je ljubljanska
upravna enota februarja zavrnila. V podjetju so nato dali prošnjo za integralno
gradbeno dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Pričakujejo ga prihodnji mesec, še
dodaja Siol.
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Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest imeli
Slovenija in Hrvaška

Save

AKTUALNO
M. N., STA  Hudo.com  16. Sep 2019

Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža razmerje med
prostimi in vsemi delovnimi mesti, je v drugem četrtletju v območju z
evrom in EU na četrtletni ravni stagnirala pri 2,3 odstotka. Na letni ravni
je narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne točke.
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KOLESARJENJE

S kolesarsko parado
opozorili na neprimerno ureditev

Kolesarji bodo v četrtek ob

15.30 s kolesarsko parado

opozorili na neprimerno in

nevarno ureditev križišča
Dunajske in Tivolske ceste,

zaradi katere morajo kolesar-
ji in pešci prečkati dvojni pas

za prosto zavijanje motornih

vozil desno.
/Vanja Brkič

Ljubljanska kolesarska mreža ta četrtek
v času, ko poteka evropski teden mo-

bilnosti, ob 1530 pripravlja kolesarsko

parado, s katero želi opozoriti na za pe-

šce in kolesaije neprimerno ureditev
križišča Dunajske in Tivolske ceste.

Vozniki avtomobilov namreč po novem

z Dunajske ceste na Tivolsko zavijajo
prek dvojnega pasu za prosto zavijanje
desno (bypass). V Ljubljanski kolesar-
ski mreži opozarjajo, da takšen ukrep
ne sodi v mestno okolje, ker »služi po-

večevanju pretočnosti motornega pro-
meta, zapostavlja pa varnost pešcev in

kolesarjev, hkrati pa tudi direktnost in
udobnost vodenja kolesarjev. Seveda je
to v nasprotju s celostno prometno

strategijo Mestne občine Ljubljana.
Kolesarska parada, ki bo potekala

v skladu z vsemi pravili cestnega pro-
meta, bo predvidoma potekala v kro-

gu, in sicer bodo kolesarji vozili prek
dvojnega bypassa čez Dunajsko ces-

to, nato bodo zavili po Dunajski nav-

zgor do Vilharjeve ceste, kjer bodo
znova prečkali Dunajsko in nadalje-
vali vožnjo do dvojnega pasu za pro-
sto zavijanje.

Na občini sklenili,
da semafor ni potreben

Na občini so odločitev za takšno uredi-
tev križišča Dunajske in Tivolske ceste

utemeljevali s prometno študijo, ki jo
je za občino leta 2016 pripravila fakul-
teta za gradbeništvo in geodezijo. Pod

njo so podpisani dr Tomaž Maher dr

Marijan Žura, dr Peter Lipar in Irena

Strnad. Omenjena študija je kot najbo-

ljšo rešitev za izboljšanje prometne si-

tuacije na Dunajski cesti izpostavila
ureditev dveh zavijalnih pasov za pros-
to zavijanje desno na Tivolsko cesto,

pri čemer so avtorji študije predvideli
semaforizirani prehod za pešce in ko-

lesarje čez omenjeni dvojni bypass. To-

da občina se za postavitev predlagane-

ga semaforja ni odločila. Na oddelku

za gospodarske dejavnosti in promet

so povedali, da so strokovne službe ob-

čine podale strokovno oceno, da bi

»poslabšala razmere tudi za kolesaije,

predvsem v smislu pretočnosti«.
Na oddelku so pojasnili, da imajo

sedaj pešci in kolesarji prednost na

bypassu, če pa bi se odločili za sema-

forizacijo prehoda, bi se dogajalo, da
bi »morali kolesarji in pešci dvakrat
čakati pri rdeči luči za prehode, in si-
cer prvič pri prehodu bypassov in dru-

gič pri prehodu Tivolske ceste«. »Gle-
de na to, da si prizadevamo, da pri
ureditvah cestne infrastrukture peš-
cem in kolesarjem zagotovimo naj-
krajšo, najhitrejšo in najvarnejšo pot

brez vmesnih ustavljanj, menimo, da
semaforizacija bypassa ne bi bila us-

trezna rešitev,« so obrazložili na obči-
ni. V Ljubljanski kolesarski mreži reši-
tev vidijo v semaforizaciji križišča, in
sicer v eni fazi, da torej pešcem in ko-

lesarjem ni treba čakati dvakrat. Na

občini pa pravijo, da takšna rešitev ni

mogoča. Druga rešitev, ki bi bila po
mnenju kolesarjev nekoliko slabša, bi

bila umiritev prometa na pasovih za

prosto zavijanje z grbino, kar so na ob-
čini prav tako že zavrnili kot nepri-
merno rešitev. Na križišču je po zago-
tovilih občine sicer že pripravljena vsa

napeljava, ki bi omogočila montažo
semaforjev. Če bi se sčasoma izkazalo,

da je semaforizacija bypassa nujno po-
trebna, bi to lahko uredili v nekaj
dneh, trdijo na oddelku za gospodar-
ske dejavnosti in promet.

Tildi pretočnost pešcev
in kolesarjev je pomembna
V Ljubljanski kolesarski mreži so kri-
tični do prometnih študij, kot je ta, ki

jo je za izhodišče sporne prometne

ureditve vzela občina. Pojasnili so, da
takšne študije obravnavajo »izključno

pretočnost motornega prometa, pešce
in kolesaije pa ignorirajo ali jih celo

navajajo kot oviro v prometu«. »To sa-

mo kaže na odnos do nemotoriziranih
udeležencev, in to celo na odseku, ki je
izredno pomemben za pešce in kole-

sarje za vstop v mestno središče z Du-

najske ceste. Take študije oziroma

njihovi avtorji, kot kaže, tudi ne razu-

mejo, da kolone vozil povzročajo vozi-
la sama, ne pa pešci in kolesarji. Če bi
več ljudi avto zamenjalo za kolo, bi bi-
la tudi kolona hitro manjša,« je pou-
darila predsednica Ljubljanske kole-
sarske mreže Lea Rikato Ružič.

V kolesarski mreži pričakujejo, da se

bodo v prihodnje avtorji prometnih
študij začeli ukvarjati tudi s pretočno-
stjo pešcev in kolesarjev, ne samo mo-

tornih vozil. V nasprotnem primeru
bodo občinske zaveze, da je trajnostna
mobilnost na prvem mestu, ostale

zgolj črke na papirju. x

Če bi več ljudi avto

zamenjalo za kolo, bi bila

tudi kolona hitro manjša.

Lea Rikato Ružič, predsednica
Ljubljanske kolesarske mreže
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Da bi opozorili na neprimernost nove ureditve križišča Dunajske in Tivolske
ceste, kolesarji iz Ljubljanske kolesarske mreže pripravljajo kolesarsko parado.
O Luka Cjuha

DNEVNIKA
,J*
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Kljub inšpekcijski prepovedi se gradnja

hotela na Bavarskem dvoru nadaljuje

Čeprav je gradbena inšpekcija ugotovila gradnjo brez predpisane do-

kumentacije in z odločbo že 1. julija letos izrekla ukrep za ustavitev

gradnje in izdelavo predpisane dokumentacije, se je gradnja hotelske-�
ga objekta Atower na Bavarskem dvoru v Ljubljani včeraj nadaljeva-

la, saj smo na gradbišču videli okoli 15 delavcev. Mitja Majnik nam je v|
imenu investitorja, Zlatarne Celje, priznal, da imajo prepoved in da je

na vhodu na gradbišče nabita tabla o prepovedi. Na vprašanje, zakaj

vseeno gradijo, nam je odgovoril, da ne gre za kakšno hudo stvar.

V pisni izjavi so nam iz Zlatarne Celje sporočili še, da so upočasnili
dela, saj za celoten objekt čakajo odobritev vloge za spremembo grad-

benega dovoljenja. Dela potekajo v skladu z veljavnim gradbenim do- 1
voljenjem, ki je bilo izdano že leta 201 1, pri čemer bodo izvedli le podzemni del objekta in ploščo, ki bo v
ravni zemljišča. Prvo vlogo za spremembo gradbenega dovoljenja so na upravno enoto Ljubljana Center

vložili že maja lani, vendar so jim jo februarja letos zavrnili. Zato je investitor vložil novo vlogo, vendar po

integralnem postopku, novo gradbeno dovoljenje pričakuje oktobra letos. Zlatarna Celje želi doseči spre-

membo namembnosti, in sicer iz poslovnega v hotelski objekt. Zoper izdano vlogo o ustavitvi del so na

inšpektorat za okolje in prostor vložili več ugovorov, prav tako so se pritožili na ministrstvu za okolje in

prostor. V Zlatarni Celje dodajajo, da dela izvajajo na območju zemljišča, kije v njihovi lasti, in da se drži-

jo gabaritov, ki jih določa veljavno gradbeno dovoljenje. Stavba bo visoka 80 metrov, gradnja naj bi stala

okoli 40 milijonov evrov. V hotelu bo okoli 180 sob, končali naj bi ga do leta 2021. V. K.
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Rok Staudacher, arhitekt: Študentje bi
se lahko prek sodelovanja z javnostjo
veliko naučili
100 let Univerze v Ljubljani: Študij skozi oči nekdanjih študentov

Rok Staudacher je prepričan, da bi morala javnost imeti boljši vpogled v delo arhitekturne
stroke. Tudi zato bi bilo potrebno tesnejše sodelovanje med študenti arhitekture in
javnostjo.

Bojana Rugelj

16. september 2019 ob 06:30
Ljubljana - MMC RTV SLO

Poudarki

Med prednostmi študija
na fakulteti za
arhitekturo je njena
izjemna tradicija.
Temeljna načela
poučevanja izhajajo še iz
časov velikih arhitektov
Ivana Vurnika, Jožeta
Plečnika in Edvarda
Ravnikarja.

O študiju z nekdanjimi študenti

Fakulteta za arhitekturo

Študij arhitekture je končal leta 2018 in od takrat sodeluje z različnimi arhitekturnimi biroji in
kolegi arhitekti pri natečajih, javnih razpisih, zasebnih projektih in pri notranjem oblikovanju.

Sprva je nameraval študirati transportno
oblikovanje v tujini, a se je pozneje po
pogovorih z vrstniki in arhitekti odločil za
študij arhitekture. Pravi, da ga je na
sprejemnem izpitu, ki ga je opravljal ravno v
času največje gospodarske krize, presenetilo
veliko število prijavljenih – skoraj 500: "V
zraku je bila tekmovalnost, a tudi občutek
povezanosti in skupnosti, saj smo vsi imeli
enak cilj."

Študij mu je odprl vrata v popolnoma nov
svet ustvarjalnosti: "Nisem niti vedel, kam
me bo pot odpeljala, zavedal pa sem se, da
bo treba vložiti veliko truda in časa. Gnala
me je predvsem želja po spoznavanje novih
stvari in skupinskem delu pri projektih. Seveda pa se tudi po študiju še vedno učim. V arhitekturi se
učenje nikoli ne konča."

Na vprašanje, ali se je študijski program dovolj povezoval s prakso, pojasnjuje, da je seminarsko
delo, ki je med najpomembnejšimi predmeti, projekcija dela v praksi. Študentje se ukvarjajo z
realnimi problemi, prostorom in uporabniki oziroma naročniki, sodelovanje med mentorjem in

Ob letošnji 100. obletnici Univerze v
Ljubljani bomo vsak ponedeljek objavili
pogovor z eno oziroma enim izmed 26
nekdanjih študentk in študentov. Skozi
pogovor o študijskih izkušnjah bodo
študentje predstavili 23 fakultet in 3
akademije, ki so članice ljubljanske
univerze. MMC RTV SLO je projekt
pripravil v sodelovanju s Klubom alumnov
Univerze v Ljubljani. Vabljeni k spremljanju
prispevkov na www.rtvslo.si/univerza100
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Brucem, ki so si začeli utirati pot
skozi študijski proces, Rok
Staudacher svetuje delavnost,
odgovornost, samoiniciativnost,
povezovanje in nabiranje
strokovnih ter drugih življenjskih
izkušenj. Medtem pa naj nikar ne
pozabijo na igrivost in spontanost.
Foto: MMC RTV SLO

Fakulteta za arhitekturo. Foto: MMC RTV SLO

študenti pa je prikaz načina dela v arhitekturi. Po drugi strani pa lahko proces seminarskega dela
poteka tudi na teoretični ravni kot iskanje novih arhitekturnih rešitev.

Sicer pa so se mu najbolj vtisnile v spomin seminarske ekskurzije, na katerih so arhitekturo
spoznavali v vsej njeni realnosti, ne samo kot lepe podobe v knjigah, revijah ali na ekranih. Ali pa
arhitekturne delavnice, kjer so študentje več dni intenzivno reševali konkretni problem in na
koncu zgradili objekt ali udejanjili projekt. Teorija se na fakulteti srečuje s prakso tudi skozi
vpogled v delo birojev, poletne šole, arhitekturne konference, bienale, večdnevne ekskurzije v
tujino itn.

Sam bi v študijski program vnesel še več
seminarskega dela in sodelovanja med
posameznimi predmeti. Hkrati bi javnosti
omogočil vpogled v delo stroke skozi
različne delavnice in skupne projekte. Tako
bi "vzpostavili točke sodelovanja", pri katerih
bi se študentje lahko veliko naučili.
Arhitektura je namreč "kot ena izmed
gradnikov zasebnega in javnega prostora
zelo pomembna pri razvoju ne samo
bivanjske okolice, temveč tudi države, zato je
širša ozaveščenost javnosti bistvena pri
snovanju kakovostnega grajenega okolja."

Med prednostmi študija na fakulteti za
arhitekturo navaja njeno izjemno tradicijo.
Temeljna načela poučevanja izhajajo še iz
časov velikih arhitektov Ivana Vurnika,
Jožeta Plečnika in Edvarda Ravnikarja. Hkrati
pa so predavatelji, ki so prišli na fakulteto
pred leti, "prevetrili stare nazore" in "vnesli
kritične premisleke" ob spoštovanju
kontinuitete fakultete in spodbujanju novih
pristopov k reševanju arhitekturnih
problemov, dodaja.

Kako težavno je iskanje zaposlitve po
končanju študija? Rok Staudacher pravi, da
si je veliko priložnosti za delo in sodelovanje
nabral že med študijem. Sodelovanje
s "kolegi na fakulteti pa je privedlo do tega,
da smo začrtali skupno poklicno pot."

Ob tem opozarja, da razmere za zaposlovanje v arhitekturi niso idealne. Netipične oblike
zaposlovanja, kot so samostojni podjetnik, samozaposleni v kulturi in začasne pogodbe, sicer
odpirajo možnosti odprtega sodelovanja in izbire dela pri projektih, hkrati pa ne zagotavljajo
varnosti. Meni, da bi stroka morala stopiti skupaj in izboljšati razmere.

Svojim kolegom, ki iščejo zaposlitev, pravi:"Zdaj so dobri časi, dela je veliko, izbira med
zanimivimi projekti ali sodelovanjem v arhitekturnih birojih pa lažja. Se je pa treba zavedati,
da kamor koli greš, moraš imeti do svojega dela in poklica veliko odgovornost. In senzibilnosti do
prostora in kakovosti bivanja."

Brucem, ki so si začeli utirati pot skozi študijski proces, svetuje delavnost, odgovornost,
samoiniciativnost, povezovanje in nabiranje strokovnih ter drugih življenjskih izkušenj. Medtem
pa naj nikar ne pozabijo na igrivost in spontanost. Na fakulteti naj si poiščejo nova prijateljstva,
ki se bodo razvila v medsebojno sodelovanje pri različnih projektih.
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Fakulteta za arhitekturo na kratko

Študij arhitekture je dinamičen,
kompleksen in večplasten. Znanje
prehaja iz generacije v generacijo,
od mentorja k učencu.
Razumevanje zgodovine, kulture in
materialov ter reševanje problemov
daje bodočemu arhitektu širok
nabor veščin, ki jih lahko uporablja
v svoji stroki.

Rok Staudacher

- Leta 1920 je bil na pobudo arhitekta Ivana Vurnika ustanovljen oddelek za arhitekturo na
Tehnični fakulteti v Ljubljani. Vurnik je na oddelek povabil tudi arhitekta Maksa Fabianija in
Jožeta Plečnika, drugi je povabilo sprejel. 
- Leta 1957 je bila ustanovljena Fakulteta za arhitekturo, gradbeništvo in geodezijo s tremi
oddelki: Oddelek za arhitekturo, Oddelek za gradbeništvo in Geodetsko-komunalni oddelek.
- Leta 1995 je fakulteta za arhitekturo postala samostojna članica Univerze v Ljubljani.
- Od leta 2007 poteka študij arhitekture tudi v okviru Fakultete za gradbeništvo, prometno
inženirstvo in arhitekturo v Mariboru.
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Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja
Carmen Jež Gala je bila izjemna gradbenica. Leta 1952 se je kot asistentka zaposlila na
katedri za jeklene konstrukcije na tehniški visoki šoli v Ljubljani in s tem postala prva
ženska s pedagoškim mestom na tej fakulteti, čez osem let pa še prva docentka. Ob
strokovnem delu na projektih je bilo zanjo velikega pomena tudi poučevanje novih
generacij gradbenikov in gradbenic.

Neža Mrevlje
16. september 2019   16. september 2019 7:00

Carmen Jež Gala je umrla v prometni nesreči leta 1965. (Foto: Arhiv Republike Slovenije)

Rodila se je leta 1925 v Beogradu, kjer je končala osnovno šolo in prvi razred gimnazije. Zaradi
vojne so se z družino preselili v Slovenijo, kjer je izobraževanje nadaljevala najprej na gimnaziji v
Mariboru in pozneje v Ljubljani, kjer so živeli na Celovški cesti pri Pivovarni Union. Ko je bil leta
1942 ves njen razred izključen zaradi akcije, ki so jo naredili proti italijanskemu okupatorju, je
organizirala nadaljevanje zasebnega šolanja vsega razreda. Sama je prevzela predavanje vseh
težjih predmetov in na tak način vsem sošolkam in sošolcem omogočila opravljanje mature po
italijanski kapitulaciji.
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Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz gradbeništva
na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem strokovnem delu pri projektih z
zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero. »Bila je izjemno strokovno prodorna,
odlična pedagoginja in dragocen človek,« o gradbenici pripoveduje raziskovalka dediščine 20.
stoletja iz ZRC SAZU Barbara Vodopivec. Bila je pionirka v gradbeništvu po drugi svetovni vojni
in tako v tej tehnični stroki prešla ločnice med moškimi in ženskami, še dodaja sogovornica. Kar
pa je imelo tako strokovni kot družbeni pomen.

Po diplomi se je v študijskem letu 1959/50 izpopolnjevala na univerzi v Cambridgeu, leta 1964 pa
je predavala tudi na sarajevski gradbeni fakulteti. Bila je tudi prva ženska, ki je objavila izvirni
znanstveni članek v Gradbenem vestniku. To je bilo sredi 50. let prejšnjega stoletja, sledile pa so
še druge njene znanstvene in strokovne objave ter razprave v domačem in tujem tisku. To, da je
njen prispevek izšel v tuji strokovni literaturi, pa je bil v tistem času na sploh velik uspeh,
pripoveduje Barbara Vodopivec.

Strokovnjakinja za jeklene konstrukcije

Raziskovalna področja Carmen Jež Gale so bile jeklene konstrukcije, trdnost, stabilnost, teorija
plastike in plastostatika. Naredila pa je tudi uvodne raziskave o uporabi aluminijevih zlitin v
gradbeništvu. Bila je tudi strokovna sodelavka Inštituta za jeklene konstrukcije, ki je danes Inštitut
za mentalne konstrukcije.

Na področju jeklenih konstrukcij je delala po vsej nekdanji Jugoslaviji. V Ljubljani je leta 1952
vodila pripravo dokumentacije in izvedbo del za strešno konstrukcijo tribune FD Železničar v
Šiški. Pri glavnem projektu smuške skakalnice v Zgornji Šiški, zgrajeni leta 1954, je opravila
revizijo. Sredi 50. letih pa je sodelovala pri projektu krovne strešne viseče konstrukcije
Gospodarskega razstavišča.

»V razmeroma kratkem času, ki ji je bil odmerjen, je dokazala, da se zaradi svoje visoke
inteligence, vestnosti in smisla za raziskovalno delo vzpenja po lestvi znanosti v višine, ki so le
redkim dostopne,« so v spomin ob njeni zgodnji smrti v prometni nesreči leta 1965 zapisali v
Gradbenem vestniku. Sodelavci in študenti so se poklonili njeni izjemni strokovnosti, pedagoškim
sposobnostim in osebnosti. Tragični dogodek, ki je zgodaj prekinil življenje in delo Carmen Jež
Gala, se je globoko zarezal v kolektivno, pojasnjuje Barbara Vodopivec. »Do pred kratkim je bil
spomin nanjo v stroki odmaknjen, morda tudi zaradi teže njene usode.« Kljub temu da ženske v
gradbeništvu po drugi svetovni vojni niso bile pretirano redke, so se širše uveljavile šele konec
70. let in v 80. letih prejšnjega stoletja. Prva gradbenica je doktorirala leta 1976, tudi pretekle
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kontekste podaja Barbara Vodopivec. A s Carmen Jež Galo, kot je prepričana sogovornica, bi se
to zgodilo že veliko prej.
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Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v
Ljubljani
Gradbena inšpekcija je z odločbo ustavila gradnjo hotela investitorja Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani, saj je ta potekala brez predpisane
dokumentacije. Zlatarna Celje ima pet mesecev časa, da odpravi nepravilnosti,
odločba pa še ni pravnomočna, saj se je investitor nanjo pritožil.

(Foto: Luka Cjuha)

ZLATARNA CELJE

STA
16. september 2019

 16. september 2019 17:12

Tožilstvo ICC s pritožbo na
oprostitev bivšega
predsednika Slonokoščene
obale

12 min

Črnčec za direktorico
svojega zavoda zaposlil
vodjo podružnice
Westinghousea

32 min

Vojaška koalicija: Napad na
savdsko naftno
infrastrukturo z iranskim
orožjem

52 min

Pikantne afere srbske
princese

1 ura

EU pozvala ZDA k rešitvi
spora med Airbusom in
Boeingom

1 ura

Nesreča v Piranu: Nemka
padla z zidu v morje

1 ura

S parado bodo opozorili na
neprimerno ureditev
križišča Dunajske in
Tivolske

2 uri

NAJNOVEJŠE

Da je gradbena inšpekcija ustavila dela stolpnice na
Bavarskem dvoru z uradnim imenom A Tower -
Severna vrata Ljubljana, razkriva obvestilo,
izobešeno na gradbišču. Zlatarna Celje tam gradi
hotel, čeprav je podjetje glede podrobnosti precej
skrivnostno.

Na inšpektoratu za okolje in prostor so za STA danes
pojasnili, da je gradbena inšpektorica gradnjo
ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane
dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za
katero je predpisano gradbeno dovoljenje, in po

Dnevnik.si
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Inšpekcija ustavila gradnjo
Zlatarne Celje na
Bavarskem dvoru v
Ljubljani

2 uri

V nesreči pri Lenartu umrla
ena oseba

2 uri

Zastoj na štajerski
avtocesti pri Domžalah
sega vse do Ljubljane

2 uri

Vse objave

gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se
zahteva gradbeno dovoljenje, treba izdelati
dokumentacijo za gradnjo objekta,« so zapisali.

Gradbena inšpektorica je projektno dokumentacijo
za A Tower preverila maja in ugotovila, da Zlatarna
Celje izvaja gradnjo brez predpisanih papirjev. Z
odločbo, ki nosi datum 1. julij, je zato odredila, da
mora podjetje v roku petih mesecev od vročitve
odločbe odpraviti nepravilnosti, tako da izdela
predpisano dokumentacijo za izvedbo gradnje, ki bo
skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in
dejansko izvedbo dela stavbe. Odločba sicer še ni
pravnomočna, saj se je zavezanec nanjo pritožil na
drugostopenjski organ, torej ministrstvo za okolje in
prostor. Pritožba je še v reševanju, so dodali.

Direktor inženiringa v Zlatarni Celje Mitja Majnik je za
spletni portal Siol pojasnil, da so dosedanja dela
potekala skladno z gradbenim dovoljenjem iz leta
2011. Zlatarna Celje je sicer zemljišče nasproti
luksuznega hotela Intercontinental od avstrijske
družbe Erste Group Immorent kupila novembra
2016.

Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so
pozneje razkrili, da bodo zgradili luksuzni hotel. Ker
tega veljavni prostorski načrt ne dovoljuje, so morali
prositi za spremembo namembnosti in tudi novo
gradbeno dovoljenje. Lani so tako dali prošnjo za
novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti, a
jo je ljubljanska upravna enota februarja zavrnila. V
podjetju so nato dali prošnjo za integralno gradbeno
dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Pričakujejo ga
prihodnji mesec, še dodaja Siol.
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Energetiki: zbirokratizirana država je
glavna ovira za podnebno ambicioznost
Čas branja: 5 min

  

17.09.2019  00:45

Na tretjem strokovnem posvetu družbe ELES so med
drugim ocenili ambicioznost Nacionalnega
energetskega in podnebnega načrta in bili kritični do
prostorske zakonodaje.

BORUT HOČEVAR 

0
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Sogovorniki pri okrogli mizi na tretjem strokovnem posvetu družbe
ELES (z desne): Robert Golob, GEN-I, Stojan Nikolić, HSE, Duška
Godina, Agencija za energijo, Bojan Kumer, ministrstvo za
infrastrukturo, Andrej Ribič, Elektro Ljubljana, Andrej Gnezda,
Umanotera, Tomislav Tkalec, Fokus, in Aleksander Mervar, ELES.
Foto: Polona Bahun / Naš stik

Več iz teme:  

     

    

Bojan Kumer

Avtorji osnutka Nacionalnega energetskega in podnebnega

načrta (NEPN) so pripravili več scenarijev, v katerih sledijo

znižanju izpustov toplogrednih plinov, pogledi ministrstev za

energetika > energetski ukrepi > okolje > Bojan Kumer > ELES >

Andrej Ribič > Elektro Ljubljana > Aleksander Mervar > GEN-I >

Robert Golob >
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okolje in infrastrukturo pa se zbližujejo pri tretjem scenariju.

To je ambiciozni scenarij z dodatnimi ukrepi, »ki pa so realno

izvedljivi«, je potrdil državni sekretar na ministrstvu za okolje

Bojan Kumer na posvetu družbe ELES.

»Tretji scenarij bi bil za Slovenijo še vedno ambiciozen. V njem

so obdelani ukrepi za dosego 28,8-odstotnega deleža OVE. Ali

bo kakšen odstotek več ali desetinka manj, je predmet okoljske

presoje in naše odločitve, kaj bomo zahtevali od gospodinjstev

in gospodarstva.«

Energetiki potrebujejo ambiciozno prostorsko
zakonodajo

Kakšno podnebno ambicioznost zmoremo? »Tudi če si

zastavimo za cilj več kot 50 odstotkov OVE, je veliko vprašanje,

ali bo gradbeni sektor znal postaviti deset hidroelektrarn ali 60

vetrnic,« je pripomnil Kumer.

Razložil je, kaj to pomeni: »Težišče ambicioznosti energetske

zakonodaje se bo moralo prej ali slej premakniti v ambicioznost

prostorske in okoljske zakonodaje.«
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Foto: Jure Makovec
Andrej Ribič

Zakonodaja je vse bolj zbirokratizirana, tako gradbena kot tudi

energetska, se je državnemu sekretarju pridružil predsednik

uprave Elektra Ljubljana Andrej Ribič. »Če tu ne bo

napredka, nam tudi ambiciozni načrti ne bodo pomagali.«

»Umeščanje objektov v prostor, tudi najbolj preprostih, je

precej predolgo,« je nadaljeval Ribič: »Sodelujem na številnih

okroglih mizah, na nobeni pa ni bilo predstavnikov ministrstva

za okolje in prostor.«

V energetiki smo lahko zelo ambiciozni, vendar potrebujemo

enako ambiciozno okoljsko in prostorsko zakonodajo, je pritrdil

Kumer.
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Na tretjem strokovnem posvetu družbe ELES
sta direktor družbe ELES Aleksander Mervar in
predsednik uprave GEN-I Robert Golob
podpisala sporazum o vzpostavitvi konzorcija
za pospešitev zelene transformacije
slovenske energetike s pomočjo pametnih
omrežij.

Prenavlja se okoljska in prostorska zakonodaja
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Prav zdaj se prenavlja oziroma se bo prenavljala celotna

prostorska in okoljska zakonodaja, je nadaljeval državni

sekretar in naštel zakone, ki bodo prenovljeni: zakon o

ohranjanju narave, zakon o ohranjanju voda, zakon o

umeščanju v prostor, zakon o graditvi objektov.

»To so štirje krovni zakoni. Če ne bodo spremenjeni v smeri, ki

jo je omenil gospod Ribič, si bomo zabili vsaj en avtogol. Upam,

da bodo tisti, ki želijo biti ambiciozni pri snovanju okoljskih

ciljev, oblikovali jasne pripombe k predlogu zakonov in bomo

lahko krenili v smer ambicioznih ciljev,« je končal Kumer.

Preživeto razmišljanje pri umeščanju v prostor

V energetskih podjetjih se pri umeščanju v prostor kaže

pomanjkanje družboslovnega znanja, pa je opozoril Tomislav
Tkalec iz društva Focus: »Še vedno razmišljajo tako kot

nekoč: 'Pripravili bomo projekt, ga finančno in tehnično

optimizirali, dodali nekaj okoljskih komponent in skušali

projekt piarovsko prodati.«

Izkušnje pa zadnja leta kažejo, da takšen pristop ni več ustrezen

in ga bo treba nadgraditi: »Lokalno skupnost bo treba vključiti

že na začetku postopka in upoštevati nekatere njihove
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pripombe. To ne pomeni, da bo vse teklo gladko, mogoče pa bo

izpeljati veliko več projektov kot zdaj.«

Nezadovoljneži izkoriščajo zbirokratizirano državo

Robert Golob

Predsednik uprave GEN-I Robert Golob pa je pripomnil: »Res

je, niso problem državljani ali lokalne skupnosti, ampak

zbirokratizirana država in nekateri nezadovoljneži, ki

izkoriščajo zbirokratizirano državo in projekte zaustavljajo.«

»Ko bomo imeli prave projekte, ki bodo prispevali k

razogljičenju, bomo zanje z jasnim namenom uveljavili

drugačno okoljsko in prostorsko zakonodajo. Sicer ne bomo

nikoli razogljičili slovenske družbe. Prostorska in okoljska

zakonodaja bo morala biti podrejena javnemu interesu

razogljičenja.«
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»Pomembno je spraviti v red državo, saj je država večja težava

kot državljani,« je sklenil Golob.

Nevladniki: cilji so premalo ambiciozni

Posamezne podnebne cilje sta ocenila predstavnika nevladnih

organizacij Focus in Umanotera.

Cilj zmanjšanja emisij toplogrednih plinov je 15 odstotkov do

leta 2030, vendar je nova predsednica evropske komisije

napovedala, da se bo cilj zvišal, zato bomo morali po mnenju

Tomislava Tkalca narediti korak naprej.

»Cilj za OVE ni dovolj ambiciozen,« je nadaljeval Tkalec.

Spomnimo, v osnutku NEPN je predlagan 27-odstotni delež do

leta 2030.

Foto: Borut Hočevar
Andrej Gnezda
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Tudi pri učinkoviti rabi energije smo bistveno premalo

ambiciozni, je dodal Andrej Gnezda iz Umanotere. »Zastavljen

cilj bi lahko dosegli že z obstoječimi ukrepi.«

»Kot kaže, bodo glavnino bremen nosila gospodinjstva. V

gospodinjstvih bo prišlo do velikega zmanjšanja rabe energije, v

prometu in v industriji pa je predvidena rast porabe energije.

Tudi v teh dveh sektorjih bi moral biti cilj zmanjšanje rabe

energije,« je dodal Gnezda.

Opozorilo pred lahkotnim razmišljanjem

Ne nasprotujem ambicioznosti, opozarjam pa na prelahkotno

razmišljanje, je predstavil svoj pogled direktor družbe ELES

Aleksander Mervar: »Imeti moraš vizijo, nekaj poguma, ne

smeš pa razmišljati lahkotno.«

Zakaj je leto 2050 pomembnejše kot leto 2030
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Z nobenim scenarijem NEPN ne znamo priti iz leta 2030 do

leta 2050, pa je opozoril Robert Golob: »Pri sprejemanju in

potrjevanju NEPN bo ključno, kaj dokument pomeni z zornega

kota leta 2050. V zdajšnjem osnutku NEPN tega ni. Niti

besedice.«

Cilji na vmesni točki, torej v letu 2030, se ne ujemajo s končnim

ciljem, letom 2050. Cilj leta 2050 je jasen, je zatrdil Golob.

Spomnimo: EU želi takrat doseči podnebno nevtralnost.

»Zdi se mi, da si zatiskamo oči in pravimo, da imamo še deset

let časa. Ja, ampak če ne bomo izkoristili prvih deset let, ne

bomo prišli do cilja v naslednjih 20 letih,« je še povedal Golob.

Več iz teme:  

     

    

energetika > energetski ukrepi > okolje > Bojan Kumer > ELES >

Andrej Ribič > Elektro Ljubljana > Aleksander Mervar > GEN-I >

Robert Golob >
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Carmen Jež Gala: prodorna gradbenica in pedagoginja
Carmen Jež Gala je bila izjemna gradbenica. Leta 1952 se je kot asistentka zaposlila na
katedri za jeklene konstrukcije na tehniški visoki šoli v Ljubljani in s tem postala prva
ženska s pedagoškim mestom na tej fakulteti, čez osem let pa še prva docentka. Ob
strokovnem delu na projektih je bilo zanjo velikega pomena tudi poučevanje novih
generacij gradbenikov in gradbenic.

Neža Mrevlje
16. september 2019   16. september 2019 7:00

Carmen Jež Gala je umrla v prometni nesreči leta 1965. (Foto: Arhiv Republike Slovenije)

Rodila se je leta 1925 v Beogradu, kjer je končala osnovno šolo in prvi razred gimnazije. Zaradi
vojne so se z družino preselili v Slovenijo, kjer je izobraževanje nadaljevala najprej na gimnaziji v
Mariboru in pozneje v Ljubljani, kjer so živeli na Celovški cesti pri Pivovarni Union. Ko je bil leta
1942 ves njen razred izključen zaradi akcije, ki so jo naredili proti italijanskemu okupatorju, je
organizirala nadaljevanje zasebnega šolanja vsega razreda. Sama je prevzela predavanje vseh
težjih predmetov in na tak način vsem sošolkam in sošolcem omogočila opravljanje mature po
italijanski kapitulaciji.
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Carmen Jež Gala je kot prva ženska po drugi svetovni vojni leta 1952 diplomirala iz gradbeništva
na tehniški visoki šoli v Ljubljani. Kmalu zatem je ob svojem strokovnem delu pri projektih z
zaposlitvijo na fakulteti začela tudi pedagoško kariero. »Bila je izjemno strokovno prodorna,
odlična pedagoginja in dragocen človek,« o gradbenici pripoveduje raziskovalka dediščine 20.
stoletja iz ZRC SAZU Barbara Vodopivec. Bila je pionirka v gradbeništvu po drugi svetovni vojni
in tako v tej tehnični stroki prešla ločnice med moškimi in ženskami, še dodaja sogovornica. Kar
pa je imelo tako strokovni kot družbeni pomen.

Po diplomi se je v študijskem letu 1959/50 izpopolnjevala na univerzi v Cambridgeu, leta 1964 pa
je predavala tudi na sarajevski gradbeni fakulteti. Bila je tudi prva ženska, ki je objavila izvirni
znanstveni članek v Gradbenem vestniku. To je bilo sredi 50. let prejšnjega stoletja, sledile pa so
še druge njene znanstvene in strokovne objave ter razprave v domačem in tujem tisku. To, da je
njen prispevek izšel v tuji strokovni literaturi, pa je bil v tistem času na sploh velik uspeh,
pripoveduje Barbara Vodopivec.

Strokovnjakinja za jeklene konstrukcije

Raziskovalna področja Carmen Jež Gale so bile jeklene konstrukcije, trdnost, stabilnost, teorija
plastike in plastostatika. Naredila pa je tudi uvodne raziskave o uporabi aluminijevih zlitin v
gradbeništvu. Bila je tudi strokovna sodelavka Inštituta za jeklene konstrukcije, ki je danes Inštitut
za mentalne konstrukcije.

Na področju jeklenih konstrukcij je delala po vsej nekdanji Jugoslaviji. V Ljubljani je leta 1952
vodila pripravo dokumentacije in izvedbo del za strešno konstrukcijo tribune FD Železničar v
Šiški. Pri glavnem projektu smuške skakalnice v Zgornji Šiški, zgrajeni leta 1954, je opravila
revizijo. Sredi 50. letih pa je sodelovala pri projektu krovne strešne viseče konstrukcije
Gospodarskega razstavišča.

»V razmeroma kratkem času, ki ji je bil odmerjen, je dokazala, da se zaradi svoje visoke
inteligence, vestnosti in smisla za raziskovalno delo vzpenja po lestvi znanosti v višine, ki so le
redkim dostopne,« so v spomin ob njeni zgodnji smrti v prometni nesreči leta 1965 zapisali v
Gradbenem vestniku. Sodelavci in študenti so se poklonili njeni izjemni strokovnosti, pedagoškim
sposobnostim in osebnosti. Tragični dogodek, ki je zgodaj prekinil življenje in delo Carmen Jež
Gala, se je globoko zarezal v kolektivno, pojasnjuje Barbara Vodopivec. »Do pred kratkim je bil
spomin nanjo v stroki odmaknjen, morda tudi zaradi teže njene usode.« Kljub temu da ženske v
gradbeništvu po drugi svetovni vojni niso bile pretirano redke, so se širše uveljavile šele konec
70. let in v 80. letih prejšnjega stoletja. Prva gradbenica je doktorirala leta 1976, tudi pretekle
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kontekste podaja Barbara Vodopivec. A s Carmen Jež Galo, kot je prepričana sogovornica, bi se
to zgodilo že veliko prej.
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NOVA ZAKONODAJA NA TNALU REVIZIJE

Junija lani je stopila v veljavo gradbena zakonodaja, ki naj bi poenosta- ” �
vila postopke za pričetek gradnje in legalizacije gradbenih objektov, V tem _ V�i
času so se nekatere določbe izkazale za nejasne, zato ministrstvo za oko- lOfTIOZ UOIOD S. p.
Ije in prostor po opravljeni evalvaciji gradbenega zakona in zakona o ure-

VODOVOD ID OGREVRHJE
*»•..-

janju prostora končuje predlog novel teh zakonov. Spremembe zakonov so Podvolovljek 1 3a, 3334 Luče figS
bile v javni razpravi in deležne pripomb zainteresirane javnosti, kljub temu y e � 031-478-448
ne bodo drastične. Šlo bo bolj za nadgradnjo in poenostavitev določenih

postopkov zlasti pri legalizaciji objektov.

KLJUČNI KORAKI ZA GRADNJO HIŠE . vodovodnih
ostajajo enaki

p linskih in
'

Izgradnja družinske hiše je velik logistični in še bolj finančni zalogaj, za- " ... ..
to se veliko družin odloča za gradnjo v lastni režiji. Prav zato je potrebno

* OgrevSmlh n3peiJ3V lil I13pr3V

poznati korake pri gradnji, ki jih nalaga zakon. Graditelj oziroma investitor =-�a-

mora pridobiti vsa predpisana dovoljenja, poskrbeti za vse potrebne vloge,

naročila, prijave in dokumentacijo, Preden začne z gradnjo, mora skleniti sko gradnjo novih stavb. Po tej direktivi morajo biti vse nove stavbe v jav-

pogodbe za izdelavo ustrezne dokumentacije, nadzor in izvajanje gradnje, nem sektorju od lanskega leta zgrajene po načelih pasivne gradnje. Z viso-

Prav tako mora poskrbeti za zakoličenje objekta. Po končani gradnji mora ko energijsko učinkovitostjo se bodo morale ponašati vse novogradnje od

poskrbeti za evidentiranje objekta, kar pomeni pridobitev uporabnega do- leta 2020. Direktivo bodo morali upoštevati tudi graditelji družinskih hiš, To

voljenja in vpis hiše v kataster stavb. v praksi pomeni, da bodo hiše imele zelo dober izkoristek energije za svo-

je delovanje, prihranek pa bo velik zlasti pri stroških ogrevanja.

ničenergijske nove stavbe

Graditelji novih hiš morajo upoštevati leta 2010 sprejeto evropsko di- PREMISLEKTUDI PRI IZBIRI OGREVANJA

rektivo o energijski učinkovitosti, ki določa prehod na skoraj ničenergij- V Sloveniji je večina hiš še vedno grajenih s kla-

sičnimi gradbenimi materiali, Zlasti pogost je be-

ton, ki ima visok ogljični odtis, ki je posledica pro-

cesa proizvodnje cementa. Pri načrtovanju dru-

žinske hiše je trend trajnostno naravnana grad-

nja, ki pomeni izbiro gradbenih materialov z niz-

kim ogljičnim odtisom, To je tudi eden od dejav-

nikov, ki bi jih veljalo upoštevati ob načrtovanju

gradnje hiše,

Tudi izbira kurilne naprave mora slediti smerni-

cam trajnostnega razvoja. Na Dunaju so se odloči-
li, da bodo od naslednjega leta prepovedali upora-
bo kurilnih naprav na fosilna goriva v vseh novo-

gradnjah zaradi želje po blažitvi posledic podneb-

nih sprememb.

Gradnja hiše je že tako velik finančni zalogaj,
stroške bivanja pa lahko znižamo z nizkoenergij-
sko gradnjo, izbiro trajnostnih materialov in ce-

novno ugodnim ogrevanjem,
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ZA STARŠE IN UČITELJE

Poslanstvo šole je, da podpira vse otroke, ne glede na
to, kdo so in od kod prihajajo

Sonja Katarina 16. 9. 2019 10 min.

»Vsak dijak – pri nas prevladujejo fantje – je svet zase in potrebuje celovito, včasih zelo specifično
podporo,« pravi Iva Pučnik Ozimič, ravnateljica Srednje šole Slovenska Bistrica. Na njihovi šoli že
vrsto let dokazujejo, da so tudi v srednjih šolah prakse vključevanja otrok priseljencev lahko zelo
učinkovite.

Iva Pučnik Ozimič. Foto: Anže Sobočan
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Iva Pučnik Ozimič, ravnateljica Srednje šole Slovenska Bistrica

Pri celovitejši integraciji mladostnikov priseljencev v novo okolje je po njenih besedah pomembno
tudi sodelovanje z ustanovami v lokalnem okolju, denimo z upravno enoto, kjer urejajo papirje, z
ljudsko univerzo, kjer izobražujejo odrasle, pa tudi z zdravstvenim domom in centrom za socialno
delo. Še posebej pa je pomembno delo z njihovimi starši. 

Na Srednji šoli Slovenska Bistrica imate veliko projektov, ki so se izkazali kot učinkoviti pri
vključevanju otrok priseljencev. Kateri so primeri teh dobrih praks?

S šolanjem otrok priseljencev se srečujemo že več kot deset let. V tem času smo res nabrali precej
izkušenj, še posebno v določenih generacijah, ko je bilo število priseljencev precejšnje že v
posameznih oddelkih, ne le na šoli.

Neformalna druženja z dijaki priseljenci, pri katerih nam pomagajo javni delavci, so zelo pomembna
pred njihovim soočenjem s slovenščino pri pouku. Veliko pozornosti namenjamo podpori med
vrstniki in seveda tutorstvu profesorjev. Njihova vloga je pri integraciji otrok ključna.

Vključujemo se tudi v različne projekte, ki nam delo s priseljenci lajšajo. Kot konzorcijska šola
intenzivno sodelujemo pri projektu Izzivi medkulturnega sobivanja, zaradi katerega smo lahko za pet
let zaposlili strokovno delavko – multiplikatorko.

Kolektiv se z njeno pomočjo, pa tudi z različnimi oblikami izobraževanja, ki so del projekta, počasi
otresa strahu oziroma izgublja občutek nemoči, ki nas je sprva precej preveval pri šolanju teh dijakov.

Večina naših priseljencev je namreč s Kosova. Z njimi se res sporazumevamo drugače kot z otroki iz
Bosne in Srbije, ki jih s komunikacijskega vidika sploh ne doživljamo kot priseljence.

Pri celovitejši integraciji mladostnikov priseljencev v okolje pa je pomembno tudi sodelovanje z
ustanovami v lokalnem okolju, denimo z upravno enoto, kjer urejajo papirje, z ljudsko univerzo, kjer
izobražujejo odrasle, pa tudi z zdravstvenim domom in centrom za socialno delo. Še posebej pa je
pomembno delo z njihovimi starši. Vsak dijak – prevladujejo fantje – je svet zase in potrebuje
celovito, včasih zelo specifično podporo.

Koliko novih dijakov priseljencev se denimo vpiše k vam v enem šolskem letu?

To je različno. Včasih jih pride več, do deset, je pa tudi kakšno leto – zdaj je bilo na primer kar nekaj
takšnih –, ko prideta eden ali dva.

Zakaj prihajajo v Slovenijo?

Večinoma so dijaki, ki se k nam vpisujejo iz drugih držav, otroci priseljencev delovnih migrantov,
torej staršev, ki so dobili dovoljenje za delo. V našem okolju je to največkrat na področjih
gradbeništva in komunalnih storitev.
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Večina otrok priseljencev se, ker praviloma ne poznajo osnov jezika, pri vas vključujejo v
triletne izobraževalne programe. Bi se lahko kdo od njih prepisal, če bi imel ambicijo, da,
denimo, postane zdravnik?

Ob vpisu jih zelo spodbujamo, da izberejo program, ki ga bodo zmogli. To presojamo glede na
njihova spričevala v osnovni šoli. Včasih naredijo tudi kakšen letnik srednje šole v svoji domovini,
preden se preselijo.

Zaradi neznanja jezika imajo nekateri precej bojazni. V prvem letu kljub podpori večinoma niso
uspešni pri vseh predmetih.

Včasih pa se kdo odloči za zahtevnejši program; imamo uspešno absolventko splošne mature, pa tudi
poklicne.

Zanimivo je, da se dijaki večinoma vpišejo v srednjo šolo, da se naučijo jezik. Tako bi potem lažje
dobili delo v Sloveniji ali na Zahodu. Odnos do šolskega dela je zato med njimi različen. Tisti, ki
nameravajo študirati, so neprimerno bolj zavzeti, drugi pa se usmerijo samo v učenje jezika.

Nekateri mladostniki se vpišejo v šolo samo zaradi statusa in vzdrževanja družine. Takšno
sodelovanje običajno po dveh letih prekinemo, ker so zaradi nezainteresiranosti učno povsem
neuspešni.

Kako bi lahko otroku, ki se je k nam iz tuje države preselil avgusta, konkretno pomagali?

Ob začetku šolanja poskusimo priseljence in njihove starše čim bolj informirati o okolju. Nemalokrat
za to potrebujem prevajalca – ponavadi je to starejši dijak s tega jezikovnega področja, ki slovenščino
že obvlada.

Zelo pomemben je tudi prvi stik z oddelkom. Dijake pripravimo na prihod mladostnika druge
narodnosti. Če se ta v razred vključi po začetku šolskega leta, je prilagoditev še posebno pomembna,
saj se skupine hitro strukturirajo.

V nadaljevanju sta ključni jezikovna in učna podpora, pri čemer so bistvene učne metode. Pri tem bi
pričakovali in potrebovali večjo sistemsko podporo države.

S projektom Izzivi medkulturnega sobivanja smo naredili korak naprej. Za srednje šole smo dobili
pravilnik, ki omogoča ure za izvedbo začetnega tečaja slovenskega jezika. Intenzivno učenje jezika
na začetku se je izkazalo kot zelo dobra praksa.

A po naši oceni bi dijaki priseljenci potrebovali intenzivno podporo celotno prvo šolsko leto,
priseljenci s Kosova pa vsaj dve leti. Velika razlika je, ali imamo opravka s priseljenci slovanskih ali
neslovanskih narodnosti. Kaže se v miselno-jezikovni strukturi dijakov, pa tudi kulturne ovire včasih
posameznikom onemogočajo bolj sproščeno vključevanje. 

Da dijak osvoji osnovne cilje učnega programa, pa je treba njegove zahteve prilagajati kar od tri do
pet let.

Tudi Slovenci učenju tujega jezika namenjamo stotine ur, deset ali več let šolanja; te stvari ne gredo
čez noč.

Otrokom priseljencev nudite torej učno podporo. Kako jim še pomagate?
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Ob izvajanju intenzivnega tečaja slovenščine prilagodimo obiskovanje ostalega pouka. Sprva so
dijaki delno oproščeni nekaterih vsebin, da ne bi bili preobremenjeni. To terja veliko razumevanja
učiteljev in tudi dodatno delo. Vendar je pripravljenosti za to veliko, še posebej če dijak izkazuje
interes za učenje.

Dodatno delo s priseljenci poteka v manjših skupinah. Včasih je tudi individualno, a težimo k
manjšim skupinam zaradi medvrstniške komunikacije. Uporabljamo veliko različnih ponazoril, od
kakovostnih učbenikov in slik do spletnih aplikacij.

Zelo pomembno je tudi vključevanje vrstnikov v prostem času prek nekaterih športnih aktivnosti,
recimo ulične košarke ali orientacijskih pohodov, kjer spoznavajo svojo novo okolico.

Kaj poveste dijakom, ko pride v razred nov sošolec iz tuje države?

Povemo jim, od kod prihaja, kaj potrebuje in kako lahko pomagajo. Iniciativa je na njihovi strani, saj
imajo pred tistimi, ki so prišli na novo, prednost. Zdi se mi dobro, da vedo vsaj približno, s kom se
srečujejo.

Šola je torej pomemben dejavnik pri integraciji otrok priseljencev. Kako pa se pri tem odziva
lokalna skupnost?

Opažam nekaj strahu do priseljencev, in to z različnih vidikov, obenem je ta strah različno intenziven.
Ta negotovost izhaja iz nepoznavanja. Z njimi nimajo nobenih stikov, le navidezne bojazni.

Zaradi tega izvajamo v okolju določene aktivnosti. Povabimo predstavnike drugih ustanov in denimo
na javni tribuni spregovorimo o naših izkušnjah, da bi pomagali pri premoščanju teh bojazni.

Seveda pa so dileme zaradi priseljencev zelo raznovrstne. Šola nima moči, da bi jih sama usklajevala,
lahko pa k temu prispevamo, denimo z izmenjavo izkušenj.  

Kaj pri delu s priseljenci pogrešate?

Še več podpore pri usvajanju jezika. Potrebovali bi kar nekaj dodatnih ur pouka, da ne bi večina teh
ur pomenila samo dodatnega dela učiteljev. Na dolgi rok jih to vendarle obremenjuje, včasih tudi
provocira.

Premiki pri nas me veselijo, vendar zaostajamo za uspešnimi koncepti v nekaterih državah v
Evropski uniji.

Zakaj provocira? Ker se mora učitelj posvečati vsebinam, ki niso v učnem načrtu?

Komunicirati mora z dijakom, ki ne razume jezika, zato se mora dodatno pripravljati. Pomaga si z
drugimi dijaki, včasih s kakšnim prevajalcem, naučiti se mora nekaj besed v jeziku, ki ga govori dijak
priseljenec.

To je zahteven zalogaj, saj terja tudi veliko dodatnih ur, ki jih učitelj seveda nima v svoji delovni
obveznosti.

Pripraviti mora prilagojena gradiva za utrjevanje in preverjanje, na koncu tudi za večkratna
ocenjevanja, saj mora sklope vsebin razdeliti v manjše dele, ker se jih sprva dijaki učijo mehanično.
Vse to je učiteljevo prostovoljno delo.
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Kako sprejete se počutijo otroci priseljencev pri vas?

Naredili smo evalvacijo njihovega počutja v šoli. Vsi izražajo, včasih tudi skozi prispevke v šolskih
glasilih ali na prireditvah, da je stiska na začetku zelo velika. Kljub veliki podpori in prijaznosti, to
lahko trdim.

Najbolj si želijo več pomoči pri učenju slovenščine, saj na začetku nimajo na voljo niti osnovnega
orodja za komunikacijo. Dokler ne dobijo občutka za vsaj osnovno sporazumevanja, se ne počutijo
dobro. Prav tako ne komunicirajo z vrstniki, zato z njimi uspejo vzpostaviti stik le najbolj spretni in
vztrajni dijaki. 

Kadar imamo več dijakov priseljencev, ki govorijo isti materni jezik, se ti zapirajo v svoje skupine.
Tako kompenzirajo socialni primanjkljaj, a to seveda pomeni, da se manj družijo z drugimi vrstniki.

Kaj bi država še lahko naredila za bolj učinkovito integracijo otrok? Po eni strani želi delovno
silo, ker jo potrebuje, potem pa pusti šoli, da se sooča z izzivi.

Integracija priseljencev z delovnimi dovoljenji ter njihovih otrok in drugih družinskih članov je zelo
kompleksen proces. Za vsako državo se mi zdi zelo pomembno, da vzpostavi jasna merila, kako naj
to poteka.

Če je cilj uspešna integracija priseljencev, torej njihovo dobro počutje, vključevanje v družbo, uspeh
v šoli in pri delu, potem politika naše države do te problematike ni zadostna.

Država jim daje delovna dovoljenja, ker jih potrebuje, ne naloži pa obveznosti za vstop, ki jih
poznajo v drugih državah, denimo osnovno znanje jezika države, v katero prihajajo. To bi zelo
pomagalo pri pozicioniranju družine v novem okolju, pa tudi pri učenju slovenskega jezika otrokom
priseljencem.

Pri integraciji se mi zdi vedno pomembno sodelovanje vseh. Regulacija države bi morala zavezovati
ene in druge.

Ali opažate, da se vaši sogovorniki denimo v zbornici ali na ministrstvu znajo postaviti v kožo
otrok priseljencev?

Od odločevalcev bi vsekakor pričakovala več senzibilnosti.

Mislim, da bi to v precejšnji meri povečalo učinkovitost integracije in sprostilo napetosti, ki se
ustvarjajo tudi v šolskem prostoru in še bolj v okolju, v različnih drugih ustanovah, ki nimajo tega
poslanstva, ki ga imamo šole, torej da podpiramo vse otroke ne glede na narodnost, kulturo, jezik in
tako naprej. 

Kako lahko šola s svojimi primeri dobrih praks pomaga skupnosti pri premagovanju strahov
pred priseljenci?

Ne glede na vse dileme, povezane z učinkovito integracijo, ki jih bo v prihodnosti družba še
razreševala, je vloga šole pri integraciji otrok priseljencev zelo pomembna.

Naše poslanstvo je podpora vsakemu otroku. Obenem se kot ustanova sistematično ukvarjamo tudi s
primanjkljaji, ki jih imajo šolajoči.
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V primeru otrok priseljencev so to predvsem jezikovni in tudi učni primanjkljaji, zato je naša naloga
jezikovna in seveda učna podpora. 

V lokalnem okolju se zanimajo za naše prakse. Na naša prizadevanja se kljub nekaterim pomislekom
pozitivno odzivajo. Vidijo, da nam uspeva, da se mnogi otroci prilagodijo, da se uspešno izšolajo,
mnogi se potem tudi zaposlijo.

To precej zmanjšuje napetosti, ki jih v nekaterih okoljih opažamo, čeprav mislim, da niso posledica
nehumanih pogledov, ampak širših bojazni in predvsem nesistematičnosti pri vključevanju.

Priseljevanja so bila in bodo, je pa res, da se interesi in pravila igre v okolju spreminjajo. Do tega je
treba biti dovolj skrben in odprt tudi na tem področju.

Ali opažate, da imajo projekti, ki jih izvajate na šoli, dolgoročen učinek na priseljence in
njihove vrstnike?

Ob novih prihodih se zadrege pri vključevanju dijakov priseljencev vedno znova pojavljajo. Težko bi
trdila, da se dogaja zelo prepoznaven napredek.

Res pa je, da se na individualni ravni stvari razvijajo v pozitivno smer, če le otroci priseljenci tu
vztrajajo dovolj dolgo.

***

Prispevke v seriji Za medkulturno sobivanje pripravljamo v okviru projekta »Izzivi medkulturnega
sobivanja«, ki ga sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega socialnega
sklada.
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ZAPOSLOVANJE V EU: V Sloveniji in na
Hrvaškem največji padec stopnje prostih
delovnih mest

Slovenija
T.Ž. - Uredništvo/STA - Foto: Pixabay - 16.09.2019 ob 14:31

Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža razmerje med prostimi in vsemi
delovnimi mesti, je v drugem četrtletju v območju z evrom in EU na četrtletni ravni
stagnirala pri 2,3 odstotka. Na letni ravni je narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne točke.
Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest imeli Slovenija in
Hrvaška.
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v industriji in gradbeništvudosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6
odstotka. V uniji je bila ta stopnja v gradbeništvu in industriji pri 2,1 odstotka, v
sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka.

Med državami, za katere je Eurostat imel podatke, so imele najvišje stopnje prostih
delovnih mest Češka (6,2 odstotka), Belgija in Nizozemska (v obeh 3,4 odstotka).
Stopnja prostih delovnih mest v Sloveniji je v drugem trimesečju dosegla 2,3
odstotka. Najnižje stopnje so imele Grčija (0,7 odstotka), Bolgarija in Španija (v
obeh 0,9 odstotka).

Na letni ravni so imele največje rasti Češka (+0,8 odstotne
točke), Nemčija in Malta(v obeh +0,4 odstotne točke). Največje padce sta
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zabeležili Hrvaška in Slovenija (v obeh -0,3 odstotne točke).
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ZAPOSLOVANJE V EU: V Sloveniji in na
Hrvaškem največji padec stopnje prostih
delovnih mest

Slovenija
T.Ž. - Uredništvo/STA - Foto: Pixabay - 16.09.2019 ob 14:31

Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža razmerje med prostimi in vsemi
delovnimi mesti, je v drugem četrtletju v območju z evrom in EU na četrtletni ravni
stagnirala pri 2,3 odstotka. Na letni ravni je narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne točke.
Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest imeli Slovenija in
Hrvaška.

Regionalgoriska.si 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg:

15:30

https://regionalgoriska.si/novica/zaposlovanje-v-e... 1 / 3

Regionalgoriska.si 16.09.2019 
PonedeljekDržava: Slovenija

Doseg: Kazalo

15:30

https://regionalgoriska.si/novica/zaposlovanje-v-e...

74

https://regionalgoriska.si/novica/zaposlovanje-v-eu-v-sloveniji-in-na-hrvaskem-najvecji-padec-stopnje-prostih-delovnih-mest


O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti! V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest
v industriji in gradbeništvudosegla dva odstotka, v sektorju storitev pa 2,6
odstotka. V uniji je bila ta stopnja v gradbeništvu in industriji pri 2,1 odstotka, v
sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka.

Med državami, za katere je Eurostat imel podatke, so imele najvišje stopnje prostih
delovnih mest Češka (6,2 odstotka), Belgija in Nizozemska (v obeh 3,4 odstotka).
Stopnja prostih delovnih mest v Sloveniji je v drugem trimesečju dosegla 2,3
odstotka. Najnižje stopnje so imele Grčija (0,7 odstotka), Bolgarija in Španija (v
obeh 0,9 odstotka).

Na letni ravni so imele največje rasti Češka (+0,8 odstotne
točke), Nemčija in Malta(v obeh +0,4 odstotne točke). Največje padce sta
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zabeležili Hrvaška in Slovenija (v obeh -0,3 odstotne točke).
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16.9.2019 15:43

Septembra v Srbiji dva zaposlitvena sejma pod
okriljem zavoda
Ljubljana, 16. septembra (STA) - Zavod RS za zaposlovanje bo septembra v Srbiji organiziral dva zaposlitvena sejma,
na katerih se bo predstavilo približno 30 slovenskih podjetij. Zainteresirani javnosti bodo na voljo tudi krajša
predavanja, na katerih jim bodo predstavili delovne in življenjske pogoje v Sloveniji, so sporočili iz zavoda.

Na sejmih, ki bosta v Beogradu in Nišu, se bodo med drugim predstavili Krka, Lek, UKC Ljubljana, Revoz, Kolektor, Spar
Slovenija in Poslovni sistem Mercator. Sodelujoča podjetja so pri zavodu letos objavila več kot 4500 prostih delovnih
mest, kar po navedbah zavoda kaže na velik interes in potrebe po zaposlovanju v določenih gospodarskih dejavnostih.

Zaposlitveni sejem bo priložnost, da se srečajo delodajalci iz Slovenije in iskalci zaposlitve iz Srbije ter se tako
neposredno medsebojno povežejo. Iskalcem zaposlitve bodo na voljo tudi vse razpoložljive informacije, povezane z
delom in zaposlovanjem tujcev, še posebej glede izvajanja sporazuma s Srbijo.

S septembrom je namreč začel veljati sporazum med Slovenijo in Srbijo o zaposlovanju srbskih državljanov v Sloveniji, ki
med drugim določa pogoje in obseg njihovega zaposlovanja. Po sporazumu se lahko v Sloveniji zaposlujejo samo tisti
državljani Srbije, ki so prijavljeni v evidenci brezposelnih v Srbiji. Izjeme so pri zaposlovanju visoko strokovnih delavcev,
ki jih delodajalci želijo zaposliti in jih za to delo tudi primerno plačati.

Letno število sprejetih delavcev na podlagi stanja in gibanj na trgu dela ter izraženih potreb delodajalcev določi
ministrstvo za delo. Skladno s sporazumom lahko delavec dobi dovoljenje za tri leta. Delodajalec mora z njim skleniti
pogodbo o zaposlitvi za najmanj eno leto.

Lani je zavod izdal skoraj 10.000 soglasij za zaposlitev in delovnih dovoljenj za zaposlitev srbskih državljanov, kar
predstavlja četrtino vseh izdanih dovoljenj in soglasij. Največ se jih je zaposlilo v dejavnosti prometa in skladiščenja,
gradbeništva ter v predelovalnih dejavnostih.

Letos so slovenski delodajalci najpogosteje povpraševali po delavcih za preprosta dela v predelovalni dejavnosti,
čistilcih, strežnikih, voznikih težkih tovornjakov, zidarjih, natakarjih, prodajalcih in varilcih.
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Inšpekcija ustavila gradnjo Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v
Ljubljani
Gradbena inšpekcija je z odločbo ustavila gradnjo hotela investitorja Zlatarne
Celje na Bavarskem dvoru v Ljubljani, saj je ta potekala brez predpisane
dokumentacije. Zlatarna Celje ima pet mesecev časa, da odpravi nepravilnosti,
odločba pa še ni pravnomočna, saj se je investitor nanjo pritožil.

(Foto: Luka Cjuha)

ZLATARNA CELJE

STA
16. september 2019

 16. september 2019 17:12

V Gibraltarju 17. oktobra
splošne volitve zaradi
brexita

3 min

V delovni gozdarski
nesreči umrl alpinist in
ekstremni smučar Davo
Karničar

7 min

Tožilstvo ICC s pritožbo na
oprostitev bivšega
predsednika Slonokoščene
obale

23 min

Črnčec za direktorico
svojega zavoda zaposlil
vodjo podružnice
Westinghousea

43 min

Vojaška koalicija: Napad na
savdsko naftno
infrastrukturo z iranskim
orožjem

1 ura

Pikantne afere srbske
princese

1 ura

EU pozvala ZDA k rešitvi
spora med Airbusom in
Boeingom

NAJNOVEJŠE

Da je gradbena inšpekcija ustavila dela stolpnice na
Bavarskem dvoru z uradnim imenom A Tower -
Severna vrata Ljubljana, razkriva obvestilo,
izobešeno na gradbišču. Zlatarna Celje tam gradi
hotel, čeprav je podjetje glede podrobnosti precej
skrivnostno.

Na inšpektoratu za okolje in prostor so za STA danes
pojasnili, da je gradbena inšpektorica gradnjo
ustavila, ker jo zavezanec izvaja brez predpisane
dokumentacije za gradnjo. »Gre za gradnjo, za
katero je predpisano gradbeno dovoljenje, in po
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1 ura

Nesreča v Piranu: Nemka
padla z zidu v morje

2 uri

S parado bodo opozorili na
neprimerno ureditev
križišča Dunajske in
Tivolske

2 uri

Inšpekcija ustavila gradnjo
Zlatarne Celje na
Bavarskem dvoru v
Ljubljani

2 uri

Vse objave

gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se
zahteva gradbeno dovoljenje, treba izdelati
dokumentacijo za gradnjo objekta,« so zapisali.

Gradbena inšpektorica je projektno dokumentacijo
za A Tower preverila maja in ugotovila, da Zlatarna
Celje izvaja gradnjo brez predpisanih papirjev. Z
odločbo, ki nosi datum 1. julij, je zato odredila, da
mora podjetje v roku petih mesecev od vročitve
odločbe odpraviti nepravilnosti, tako da izdela
predpisano dokumentacijo za izvedbo gradnje, ki bo
skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in
dejansko izvedbo dela stavbe. Odločba sicer še ni
pravnomočna, saj se je zavezanec nanjo pritožil na
drugostopenjski organ, torej ministrstvo za okolje in
prostor. Pritožba je še v reševanju, so dodali.

Direktor inženiringa v Zlatarni Celje Mitja Majnik je za
spletni portal Siol pojasnil, da so dosedanja dela
potekala skladno z gradbenim dovoljenjem iz leta
2011. Zlatarna Celje je sicer zemljišče nasproti
luksuznega hotela Intercontinental od avstrijske
družbe Erste Group Immorent kupila novembra
2016.

Sprva je napovedovala gradnjo stolpnice, a so
pozneje razkrili, da bodo zgradili luksuzni hotel. Ker
tega veljavni prostorski načrt ne dovoljuje, so morali
prositi za spremembo namembnosti in tudi novo
gradbeno dovoljenje. Lani so tako dali prošnjo za
novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti, a
jo je ljubljanska upravna enota februarja zavrnila. V
podjetju so nato dali prošnjo za integralno gradbeno
dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Pričakujejo ga
prihodnji mesec, še dodaja Siol.
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Da so dela stolpice na Bavarskem dvoru z uradnim imenom A Tower-Severna vrata Ljubljana s strani gradbene

inšpekcije ustavljena, razkriva obvestilo, izobešeno na gradbišču. Tam Zlatarna Celje gradi hotel, podjetje je glede

podrobnosti precej skrivnostno.

Za STA so na inšpektoratu za okolje in prostor danes pojasnili, da je gradbena inšpektorica gradnjo ustavila, ker jo

zavezanec izvaja brez predpisane dokumentacije za gradnjo. Zapisali so: “Gre za gradnjo, za katero je predpisano

gradbena inšpekcija je po poročanju sta z odločbo ustavila
gradnjo hotela investitorja zlatarne celje na bavarskem

dvoru v ljubljani, saj je ta potekala brez predpisane
dokumentacije. v zlatarni celje imajo pet mesecev časa, da

se odpravijo nepravilnosti, odločba še ni pravnomočna,
investitor se je nanjo pritožil.

Gradnja luksuznega hotela investitorja Zlatarne Celje na Bavarskem
dvoru v Ljubljani ustavljena z odločbo gradbene inšpekcije
16. september, 2019
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gradbeno dovoljenje, in po gradbenem zakonu je za vse objekte, za katere se zahteva gradbeno dovoljenje, treba

izdelati dokumentacijo za gradnjo objekta.”

Maja je gradbena inšpektorica projektno dokumentacijo za A Tower preverila in je ugotovila, da izvaja Zlatarna Celje

gradnjo brez predpisanih papirjev. Zato je z odločbo, na kateri je datum 1. julij odredila, da mora podjetje v roku

petih mesecev od vročitve odločbe odpraviti nepravilnosti na način, da izdela predpisano dokumentacijo za izvedbo

gradnje, ki bo skladna s pravnomočnim gradbenim dovoljenjem in dejansko izvedbo dela stavbe. Kot smo navedli že

zgoraj, se je zavezanec na odločbo pritožil na drugostopenjski organ, na ministrstvo za okolje in prostor, zato odločba

še ni pravnomočna. Pojasnili so, da je pritožba v reševanju.

Mitja Majnik, direktor inženiringa v Zlatarni Celje je za spletni portal Siol pojasnil, da so dosedanja dela potekala

skladno z gradbenim dovoljenjem iz leta 2011. Zemljišče nasproti luksuznega hotela Intercontinental je Zlatarna

Celje od avstrijske družbe Erste Group Immorent kupila novembra 2016.

Najprej je napovedovala gradnjo stolpnice, pozneje so razkrili, da bodo zgradili luksuzni hotel. Veljavni prostorski

načrt tega ne dovoljuje, zato so moralo prositi za spremembo namembnosti ter za novo gradbeno dovoljenje. Prošnjo

za novo dovoljenje zaradi spremembe namembnosti so dali lani, ljubljanska upravna enota v februarju zavrnila. Nato

so v podjetju dali prošnjo za integralno gradbeno dovoljenje, ki pa ga še niso dobili. Po poročanju Siola ga

pričakujejo prihodnji mesec.

M.I.
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Slovenija in Hrvaška z največjima padcema stopnje
prostih delovnih mest
16.09.2019 11:50

Luxembourg, 16. septembra (STA) - Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža
razmerje med prostimi in vsemi delovnimi mesti, je v drugem četrtletju v območju z
evrom in EU na četrtletni ravni stagnirala pri 2,3 odstotka. Na letni ravni je narasla za 0,2
oz. 0,1-odstotne točke. Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih delovnih mest
imeli Slovenija in Hrvaška.

V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in gradbeništvu dosegla dva
odstotka, v sektorju storitev pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v gradbeništvu in industriji
pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6 odstotka.

Med državami, za katere je Eurostat imel podatke, so imele najvišje stopnje prostih delovnih
mest Češka (6,2 odstotka), Belgija in Nizozemska (v obeh 3,4 odstotka). Stopnja prostih
delovnih mest v Sloveniji je v drugem trimesečju dosegla 2,3 odstotka. Najnižje stopnje so
imele Grčija (0,7 odstotka), Bolgarija in Španija (v obeh 0,9 odstotka).

Na letni ravni so imele največje rasti Češka (+0,8 odstotne točke), Nemčija in Malta (v obeh
+0,4 odstotne točke). Največje padce sta zabeležili Hrvaška in Slovenija (v obeh -0,3 odstotne
točke).
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16.9.2019 11:50

Slovenija in Hrvaška z največjima padcema stopnje
prostih delovnih mest
Luxembourg, 16. septembra (STA) - Povprečna stopnja prostih delovnih mest, ki odraža razmerje med prostimi in
vsemi delovnimi mesti, je v drugem četrtletju v območju z evrom in EU na četrtletni ravni stagnirala pri 2,3
odstotka. Na letni ravni je narasla za 0,2 oz. 0,1-odstotne točke. Na letni ravni sta največje padce stopnje prostih
delovnih mest imeli Slovenija in Hrvaška.

V območju z evrom je stopnja prostih delovnih mest v industriji in gradbeništvu dosegla dva odstotka, v sektorju storitev
pa 2,6 odstotka. V uniji je bila ta stopnja v gradbeništvu in industriji pri 2,1 odstotka, v sektorju storitev pa pri 2,6
odstotka.

Med državami, za katere je Eurostat imel podatke, so imele najvišje stopnje prostih delovnih mest Češka (6,2 odstotka),
Belgija in Nizozemska (v obeh 3,4 odstotka). Stopnja prostih delovnih mest v Sloveniji je v drugem trimesečju dosegla
2,3 odstotka. Najnižje stopnje so imele Grčija (0,7 odstotka), Bolgarija in Španija (v obeh 0,9 odstotka).

Na letni ravni so imele največje rasti Češka (+0,8 odstotne točke), Nemčija in Malta (v obeh +0,4 odstotne točke).
Največje padce sta zabeležili Hrvaška in Slovenija (v obeh -0,3 odstotne točke).
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